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OPINIÓ

La fuerza de LA UNIÓ

camp valencià

Alo largo de estos días nuestra organización inicia los actos de ce-
lebración de su cuarenta aniversario. Desde 1976, fecha en la

que se pusieron los cimientos de este ilusionante proyecto hasta
nuestros días, han pasado muchas cosas tanto en el sector agrario
valenciano en general como en nuestra organización en particular.

En octubre de 1976 se creaba la Coordinadora del Movimiento Rei-
vindicativo del Campo, nombre previo al de LA UNIÓ. El 12 de no-
viembre, con la presencia de 200 profesionales de doce comarcas
de nuestro país, en el Hogar Parroquial de Bonrepòs i Mirambell,
quedaba constituida la Unió de Llauradors i Ramaders. Precisa-
mente el próximo 19 de noviembre realizaremos en ese mismo lugar
un acto conmemorativo.

Son fechas muy lejanas en el tiempo pero emotivas por todo lo que
significan para aquellos hombres y mujeres que decidieron un día
unirse para reivindicar sus problemas. Ahora, en el momento en que
se cumple nuestro cuarenta aniversario, queremos trasladar un men-
saje de optimismo a los agricultores y ganaderos valencianos de
cara al futuro. Es cierto que la situación agraria no es buena, que a
la inmensa mayoría les cuesta sudor y lágrimas mantener su tierra o
la granja por la falta de rentabilidad de los cultivos y animales. Pero
también lo es que unidos podemos tener mucha más fuerza ante las
diferentes administraciones que si vamos cada uno por nuestro lado.

LA UNIÓ, las organizaciones profesionales agrarias, aunque a veces
parezca lo contrario, consiguen muchas cosas. Gracias al trabajo
realizado a lo largo de estos años se han paralizado auténticas bar-
baridades nefastas para el sector y se han logrado mejoras para el
colectivo de los agricultores y ganaderos. Reducciones fiscales, con-
cesión de ayudas, mejoras para los profesionales del sector, mayor
atención y servicios, son tantas y tantas las tropelías que se han con-
seguido parar, los logros alcanzados, que sería difícil enumerarlos
en un artículo.

Lo bien cierto es que LA UNIÓ sigue creciendo año tras año y puede
estar orgullosa de haberse adaptado y evolucionado acorde a los
tiempos actuales. Toda esta demostración de defensa de los intere-
ses socioprofesionales de los agricultores y ganaderos valencianos
que ha desarrollado LA UNIÓ se ha podido realizar gracias a los
miles de asociados que confiaron y confían en nuestra organización.
Ellos son el activo más importante, la fuerza que mueve los motores
de una organización como la nuestra que nació y sigue siendo uni-
taria, democrática e independiente. La fuerza de LA UNIÓ.

Compre sense eixir 
de casa en la nova
tenda online
www.puntdesabor.com

EDITORIAL //





OPINIÓ camp valencià

Coneixement econòmic, pràctiques agrícoles
i innovació

TRIBUNA //ADRIÀ GIRBÉS MASIÀ. ECONOMISTA. MEMBRE DE LA UNIÓ D’ALGEMESÍ

Sóc economista i tinc unes parcel·les d’herència familiar, que cultive -
com moltíssims valencians- coincidint l’activat agrícola amb una altra

distinta. Tinc cítrics i kakis, cosa corrent a la Ribera Alta, la meua co-
marca. Una experiència agrícola (ni llarga ni curta) junt amb coneixe-
ments econòmics especialitzats en creixement i economia pública que
espere aporten idees de millora. 

Per a mí ha estat molt valuós el contacte amb gent de LA UNIÓ -sobre-
tot del grup del kaki-, el qual m’ha permès accedir a bones pràctiques de
cultiu d’aquesta fruita, un cultiu complex i molt tècnic. També han sigut
importants els cursets de poda organitzats per LA UNIÓ; i la capacitat i
dedicació de tècnics com Ferran Gregori en citricultura ha sigut molt va-
luosa, permetent a molts productors orientar-nos en les nostres deci-
sions. Tot açò m’ha facilitat uns coneixements que han repercutit molt
positivament en la meua producció. Pense que serà fàcil de comprensió
per a tothom relacionar unes idees econòmiques ben fonamentades -al-
gunes recents- amb alguns aspectes de la producció agrícola. Hi ha molt
en aquest sentit però més avant en parlarem.

És un assumpte econòmic central l’estudi de com te lloc l’augment de la
productivitat i la qualitat dels productes per mitjà de les innovacions i les
millores tecnològiques (per exemple, en l’agricultura seria: rec de goteig,
tècniques de poda, tipus d’adobs...). El kaki de la Ribera ha estat  inno-
vació en majúscules tant de producte com de tecnologia, com a nivell
comercial... Ha contribuït moltíssim gent de LA UNIÓ d’aquesta comarca
en la comercialització i cultiu del kaki. Però tecnologia no són només les
tècniques de cultiu, inclou les formes d’organització (pública, agrària..)
que produeixen molts beneficis per al productor quan es gestionen
adientment.

Existix un consens entre els economistes que l’aprenentatge i el conei-
xement  és el nucli de les economies d’èxit, l’element que distingix les

economies desenvolupades. Més concretament, fonamente la meua pro-
posta en les idees d’un economista dels de més prestigi del món: Jo-
seph Stiglitz -premi Nobel d’Economia 2001. Segons ell: “...existixen
diferències entre empreses, entre les millors pràctiques, les pràctiques
habituals i les pitjors pràctiques... si estes diferències es reduixen s’ob-
tindran augments de productivitat i de benestar considerables”. Un punt
clau que indica és que la difusió del coneixement no es mou bé entre
empreses d’un mateix sector i socialment la difusió és menor del que
convindria. 

Són afirmacions d’abast general que són ben evidents en particular en
l’agricultura. Efectivament -deixant a banda la manca d’interès d’alguns
propietaris-,  podem verificar que els nostres termes estan plens de
camps productius i rendibles al costat d’altres de la mateixa varietat amb
pobra producció, resultat d’un desconeixement de les bones tècniques
de cultiu.  En el cas de sectors d’exportació, els beneficis mutus de trans-
metre a altres productors el propi aprenentatge supera àmpliament els
costos. Els guanys de col·laborar són ben grans; què motiva sinó, per
exemple, una cooperativa agrària?

En la meua experiència adés esmentada he pogut verificar el paper de
l’aprenentatge i el coneixement, com fan els agricultors que aprenen fent,
els serveis de LA UNIÓ, el grup del kaki, l’IVIA, serveis de cooperatives i
d’empreses... Ara les tecnologies de la informació i comunicació s’hau-
rien de dissenyar i gestionar molt bé perquè permeten transmetre de
forma més ràpida, fiable i amb menys cost. Considerant l’anterior, el que
correspondria és organitzar aquest aprenentatge i coneixement de forma
el més sistemàtica i eficient possible amb l’objectiu de reduir la diferèn-
cia entre les pràctiques ineficients i les millors pràctiques, i també perse-
guint la innovació. LA UNIÓ fa en part aquesta funció, però un altra cosa
és atorgar-li un enfocament estratègic i sistemàtic que és més rellevant
en el context actual d’escàs finançament de les institucions públiques.

Crisi agrària i alternatives de cultiu
TRIBUNA //CONSTANTÍ ORTELLS. LLAURADOR ECOLÒGIC DE LA UNIÓ

Fa molts anys, massa anys, que els preus dels cítrics han patit una
forta davallada. Com tot el món del camp sap, aquesta davallada no

és un fet circumstancial, els preus baixos fa temps que han arribat i ja no
marxaran. Dissortadament, ja no tornarem a viure en la citricultura cap
mena d’època daurada com fa temps vam tenir (encara que no tan dau-
rada com molts pensen) amb preus raonables que tots i totes recordem
amb nostàlgia. 

És un fet que cal assumir. Podem buscar culpables, els comerços que ofe-
guen el llaurador, la gran distribució que imposa preus a sang i foc, so-
breproducció, etc., però és un fet que malgrat que hi haja lleugeres pujades
o baixades atenent al desenvolupament de la campanya, els preus al camp
quedaran a un nivell per davall del llindar de rendibilitat o fregant-lo. El pa-
norama que tenim per davant és el d’un augment imparable de l’abando-
nament de gran nombre de parcel·les que són totalment antieconòmiques,
un minifundisme i una agricultura a temps parcial que tenen els dies comp-
tats (els dies que tarde la següent generació en substituir la que ara ma-
teix s’ocupa d’aquestes parcel·letes). Davant d’aquesta realitat no tenim
més remei que repensar la nostra agricultura. Evidentment hi haurà (ja fa
temps que s’està produint) una reconcentració parcel·lària a mitjà termini
i només sobreviuran les explotacions que puguen assolir una superfície
mínima que faça rendible el cultiu, però a banda d’aquesta reorganització
potser siga el moment de repensar què volem conrear.

Els fets ens fan veure que jugar-s’ho tot a una carta, a un sol cultiu, no és
una estratègia raonable, ja que amb l’arribada dels preus baixos esdevé
una catàstrofe. Així ha estat en totes les societats que han apostat pel
monocultiu. Qui marca els preus no són aquells que conreen els camps.
Amb açò cal anar pensant i engegant ja la introducció de nous cultius
que facen les nostres explotacions més resilients a la inestabilitat dels
preus. En aquest sentit, tots i totes hem vist com han augmentat expo-
nencialment al nostre terme les plantacions de caquis, però no podem
tornar a cometre la mateixa errada que amb els cítrics, no fiquem tots els
ous en la mateixa cistella, cal introduir una major diversificació agrària.
Així, seria interessant valorar la rendibilitat de plantacions per exemple
de magranes, cultiu que darrerament ha viscut una revaloració a l’ombra
de les nova gastronomia i que és molt interessant en tenir unes deman-
des d’aigua més baixes, recurs que serà restrictiu en un futur immediat.

Altres cultius a valorar poden ser les fruites tropicals, com l’alvocat, que
malgrat que ens trobem en una zona amb hiverns lleugerament massa
freds, l’imparable canvi climàtic convertirà la Plana en una zona ade-
quada de cultiu. L’escassa disponibilitat d’aigua en un futur també és un
fet que cal tenir en compte, ja que és insostenible el manteniment de cul-
tius amb elevades necessitats hídriques. Les alternatives són moltes i va-
riades, només cal donar el pas i encetar noves iniciatives que, encara
que puguen semblar arriscades, potser no ho són tant...
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Transgènics 113, planeta 0

TRIBUNA //ALFONS DOMÍNGUEZ, SOCI FUNDADOR SOCIETAT ESPANYOLA D’AGRICULTURA ECOLÒGICA
I JOANMA MESADO, DIRECTOR TÈCNIC DE LA UNIÓ

La Ciència, amb majúscules, és neutral, en el sentit ampli del terme. El mètode
científic hauria de ser aplicat així amb absolutes garanties d'objectivitat. D'altra

banda, el consens científic no és, en sí mateix, un argument científic, i no forma part
del mètode científic, però el consens de la comunitat científica i la repetició de re-
sultats en similars circumstàncies valida la matèria objecte d'estudi presentada amb
arguments científics. Açò seria així en un món ideal, en el qual totes les teories, ar-
guments, mètodes i conclusions tingueren les mateixes oportunitats de comprovar-
se i partiren de premisses sense biaixos ni prejudicis. No obstant això, tots sabem
que la ciència no està enquadrada en aqueix món ideal, que els científics o la tec-
nologia que apliquen els coneixements científics porten una càrrega social, cultural
o ètica darrere.

Un dels aspectes més impactants de la carta dels premis Nobel a Greenpeace
(http://elpais.com/elpais/2016/06/30/ciencia/1467286843_458675.html) és la seua
aposta sense pal·liatius pels OGM, qüestió que, amb seguretat, va afectar a fons del
que és “investigable” o no, i a la metodologia aplicada en ella. Molts doctorands i
tesis que pogueren plantejar estudis sobre els efectes nocius dels transgènics s’ho
van a pensar dues vegades abans de proposar-los. A més, el nivell de suport eco-
nòmic i tecnològic als científics per a analitzar els efectes beneficiosos no serà el
mateix que el dels efectes adversos. No és el mateix el poder d'inversió de les cor-
poracions que es juguen les seues patents que els dels detractors o les universitats
neutrals. Tampoc sembla ser equivalent el poder que tenen sobre els legisladors els
uns i els altres, qüestió que semblen obviar els guardonats signants quan acusen a
Greenpeace de ser els responsables que un arròs transgènic lliure de patent no siga
legalitzat… açò no sembla ser un problema en la majoria dels aliments amb patents
legalment comercials. 

Però anem a analitzar alguns aspectes, a la nostra manera de veure, simplista, d'a-
questa carta. En primer lloc, Greenpeace, segons aquest manifest passa a ser el
principal culpable que els xiquets del món patisquen desnutrició i queden cecs per
falta d'una alimentació adequada. I en segon lloc, si la corporació Greenpeace no
marcara la legislació antitransgènica mundial com ho fa, un únic aliment acabaria
d'una vegada per sempre amb aquesta xacra que és la fam i la desnutrició infantil.

Vegem. Hi ha raons per a sospitar que el fam en el món no depèn únicament d'una
única varietat (un arròs, una dacsa, un peix?). Oposar-se a la manipulació genètica
no pot portar al fet que algú siga culpable d'infanticidi. Ni hi ha relació directa per a
afirmar que 500.000 xiquets queden cecs i 250.000 d'ells moren per aquesta causa.
Açò és simplement una manipulació maniqueista i malintencionada de la realitat,
que hauria de fer vergonya a qui ho afirma. Per cert, en la carta només hi ha un biò-
leg entre els més de 100 guardonats, i la nacionalitat de major proporció és la nord-
americana, precisament el país de major interès comercial en aquest tipus de
tecnologia...

La falta d'accés a aliments en el sud-est asiàtic no és casual. El mateix que a Àfrica
o en altres llocs del món molt rics en recursos naturals, on multinacionals i països
estrangers acaparen terres fèrtils que es dediquen a produir aliments per als països
rics. Si a açò unim governs corruptes que venen els seus recursos a preus de saldo
(ben aleccionats per les pròpies corporacions), guerres (sobrenomenades conflic-
tes armats per a diluir l'efecte psicològic del terme) o catàstrofes naturals (intensifi-
cades pel canvi climàtic en procés, relacionat amb el model de desenvolupament
dels països rics), tenim un còctel que produeix aquests desequilibris que donen lloc
a fams i malalties. Què té a veure açò amb un model o un altre de producció d'ali-
ments i molt menys amb una espècie o una altra? De debò algú es creu que amb
un arròs trans, encara que se li considere benintencionat, van a desaparèixer aques-
tes desigualtats? No seria més interessant posar a la disposició d'aquests xiquets
una dieta més diversificada i rica, o els recursos suficients per a tenir un desenvo-
lupament ple? Amb el mateix esforç o menor molt probablement acabarien amb
aquesta xacra. 

Greenpeace, encara que siga símbol eficaç mediàticament, no tria governs i el que
fa, com la resta de moviments socials oposats als OMGs, és donar a conèixer les
possibles conseqüències negatives d'aquest tipus de biotecnologia. No és una po-
tència econòmica i legislativa mundial. 

Qüestionar la seguretat dels transgènics o assenyalar l'existència d'efectes negatius
en la salut humana o animal, no és un dogma; sobretot quan s'ha pogut demostrar
que els transgènics poden produir danys irreversibles en la biodiversitat i en els eco-
sistemes o que tenen una problemàtica social associada, i no existeix aquest con-
sens científic tan reclamat amb un tema tan controvertit.

Cada any es malgasten gran quantitat d'aliments (més d'un 30%), que serien sufi-
cients per a alimentar al món fins al 2050. Les 6 grans agroquímiques controlen el
mercat OMG i els agroquímics necessaris per al seu cultiu. La majoria dels aliments
comercials actuals s'han aprovat amb l'objectiu de ser conreats dins d'un model in-
dustrial que poc té a veure amb els models dels països pobres; són propietat de

multinacionals que persegueixen un legítim enriquiment, però no acabar amb la fam
del món. La pròpia FAO accepta que fins ara no han beneficiat prou als xicotets
llauradors i productors i consumidors ( http://www.fao.org/biotechnology ). 
Arribats a aquest punt, l'arròs no ha mostrat la seua eficàcia a solucionar la defi-
ciència de Vitamina A (no hi ha evidència científica) després d'un llarg experiment
de més de 20 anys. Només diuen que efectivament si tens una dieta amb aquest
arròs, ingereixes més vitamina. Però no es demostra amb açò que acabarien amb
la malaltia, com tampoc s'ha acabat amb la fam, ni amb el DDT ni amb els OMGs.
No obstant això, aquesta llavor exempta de patent sembla més un cavall de Troia
perquè aquests organismes recombinants es vegen amb millors ulls.

En els països pobres és una tecnologia que es veu perversa, que segresta la ge-
nètica desenvolupada per generacions de llauradors, que patenta aquesta herèn-
cia de la humanitat per a aconseguir beneficis privats (per molt legítims que siguen),
associada a controls pseudo-policials, que retorna sense capacitat per a ser re-
produïdes de nou i amb un alt preu, en detriment de la biodiversitat pròpia d'a-
questes regions. Tanquen completament el cercle del mercat agroalimentari,
controlant les corporacions des de la producció de llavors fins a la venda final al
consumidor.

Sí que han aconseguit una cosa, unir a quasi la totalitat d'organitzacions ecologis-
tes, organitzacions agràries com LA UNIÓ i la gran majoria d'organitzacions inter-
nacionals de desenvolupament, drets humans i socials, plataformes de la societat
civil, capdavanteres en la lluita contra la pobresa com Vandana Shiva.

Així les coses, encara queden molts dubtes sobre aquesta tecnologia. Si la mani-
pulació és d'un o dos gens sobre 30 o 40.000 (el que equival a un 0,003%), gens
que han evolucionat en els més de 10.000 anys d'agricultura gràcies als llauradors,
com pot algú atorgar-se la patent d'aquest ésser viu? 

Si els creuaments dels OMGs més coneguts eren impossibles en un entorn natu-
ral, tret que els diferencia de la millora genètica clàssica (a més de la velocitat d'in-
corporació del gen), i estan vius, o siga, es desenvolupen, es creuen, evolucionen,
algú pot assegurar al 100% que no van a causar cap interferència o problema amb
altres éssers vius? Quina asseguradora es fa càrrec de qualsevol fallada tecnològica
d'aquests OMGs? Si, com diuen els seus defensors, igual que el DDT1, els OMGs
persegueixen la mateixa demagògica intenció d'acabar amb la fam en el món, per
què en la seua gran majoria les patenten? 

I una qüestió que a la nostra manera de pensar seria la primera qüestió a resoldre:
realment són necessaris tots aquests aliments transgènics? Realment necessita la
humanitat una tomaca de llarga vida que no saps quan s'ha recol·lectat, un peix que
creix en la meitat de temps incorporant hormones del creixement d'uns altres o soia
que incorpora resistències a herbicides per a augmentar el seu ús? No seria més ra-
cional treballar en recuperar i millorar la biodiversitat adaptada a cada regió, i apos-
tar per tècniques provades i reconegudament sostenibles, lliures i sense patents?

Malgrat els intents de la indústria dels transgènics per a tranquil·litzar als consumi-
dors sobre la seguretat d'aquests cultius, científics independents qüestionen aques-
tes afirmacions. Almenys 17 països de la UE i 4 regions han dit NO als OMGs.
Només en cinc d'ells es conreen (3% de la SAU mundial). Així mateix, la mobilitza-
ció en contra dels transgènics creix, fins i tot als EUA, i en alguns estats com Ver-
mont es planteja el seu etiquetatge. 

Recordar que l'ONU (400 científics) va concloure que l'Agroecologia sí permet alleu-
jar la pobresa i millorar la seguretat alimentària en països en vies de desenvolupa-
ment. Nadia Scialabba, representant de l'ONU per a l'Alimentació i l'Agricultura,
assegura que la producció ecològica tindria capacitat per a subministrar suficients
aliments per a 9.000 milions de persones en 2050 (http://www.eldiario.es/norte/eus-
kadi/agricultura-ecologica-capacidad-alimentar-mundo_0_309019968.html). Sense
externalitats o impactes ocults o desconeguts.

L'enginyeria genètica segueix sent una tecnologia de la qual es desconeixen els
efectes a llarg termini per a la salut humana, que pot desencadenar efectes no des-
itjats i imprevisibles en el medi ambient i que tenen unes conseqüències socials si
més no qüestionables. Hi ha raons de sobres per a seguir oposant-nos i per a se-
guir defensant l'agricultura ecològica, la millor solució de futur. Avui dia ja tenim va-
rietats millorades de manera convencional que s'han fet resistents a inundacions o
sequeres. La solució a la fam vindrà de l'accés fàcil a una alimentació sana i va-
riada i no d'aliments miraculosos. Conreant lleguminoses o fruites en aquests paï-
sos, i aprofundint en les seues democràcies i en un desenvolupament ple i
sostenible, no seria necessari posar pegats amb arrossos daurats o platejats.

1 El DDT es va sintetitzar en 1938. El seu descobridor, Paul Hermann Müller, va rebre
el Nobel en 1948. A partir dels anys 60 va anar prohibint-se legalment en la majoria
dels països per la seua perillositat de sobres coneguda. Una carrera meteòrica amb
l'afany d'acabar amb la fam del món... 
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PARLAMENT EUROPEU// Es reclamen mesures

LA UNIÓ critica el suport d'eurodiputats espanyols a l'entrada de
cítrics de Sud-àfrica en la UE

LA UNIÓ de Llauradors va criticar durament el suport de di-
versos eurodiputats espanyols i l'abstenció d'uns altres en la

votació del Parlament Europeu que va permetre aprovar l'en-
trada de cítrics de Sud-àfrica en els mercats europeus en plena
competència amb els nostres cítrics. / REDACCIÓ

LA UNIÓ ha pogut accedir a l'acta de la sessió celebrada el
passat dia 14 de setembre en el Parlament Europeu. Segons
consta en la mateixa, un total de 8 eurodiputats/des espan-
yols del PP van votar a favor de la introducció de cítrics sud-
africans i 1 Independents (exUPyD). Altres 9 eurodiputats/des
del PSOE es van abstenir en la votació i 1 diputada del PP i
una Independents (exUPyD) van canviar el seu vot posterior-
ment -és de suposar per la pressió del sector- malgrat haver
votat en principi a favor de l'acord comercial com els anteriors.
Cap eurodiputat/da de la Comunitat Valenciana va votar a
favor o es va abstenir, fet que agraïx esta organització profes-
sional agrària.

El nou acord comercial entre la Unió Europea i alguns països
africans es troba ara ja només mancant ratificació del Consell
de Ministres de la UE i dels Governs africans. LA UNIÓ reitera
que posa en perill directament els ingressos de més de 124 mi-
lions d'euros només per al sector citrícola de la Comunitat Va-
lenciana, xifres que es poden elevar si se sumen els d’altres
comunitats productores de l'Estat. Per això, LA UNIÓ ha iniciat
una campanya de suports entre totes les autoritats i adminis-
tracions competents en la matèria o susceptibles de pressionar,

tant en l'àmbit comunitari com estatal, autonòmic o local per a
modificar este acord.

LA UNIÓ assenyala que fins a enguany el període d'importació
de cítrics procedents de Sud-àfrica finalitzava el 15 d'octubre,
però el nou Acord d'Associació Econòmica entre la Unió Euro-
pea i els Estats de l'Àfrica Meridional (entre ells Sud-àfrica), que
han aprovat amb el seu vot alguns eurodiputats espanyols, am-
plia el mateix fins al 30 de novembre amb una progressiva dis-
minució anual dels preus d'entrada fins a la seua total
desaparició en 2025.

La importància de qualsevol assumpte relacionat amb els cí-
trics no és baladí. Els cítrics, amb 1.982 milions de facturació,
representen un 38% de les exportacions agroalimentàries de la
Comunitat Valenciana i un 8% de l'exportació total valenciana.
La Comunitat Valenciana és la primera regió exportadora d'es-
tos productes amb un 69% del total d'Espanya. Espanya és el
major productor de cítrics de la Unió Europea i el cinquè a ni-
vell mundial després de Xina, Brasil, Estats Units i Mèxic. Se-
gons dades de la FAO, Espanya és el principal exportador de
cítrics del món.

La Comunitat Valenciana té un volum de 732.247 tones (18,52%
del global de tots els cítrics) de varietats que es veurien directa-
ment perjudicades per l'ampliació del període d'importacions de
taronges de Sud-àfrica fins al 30 de novembre i altres 919.593
tones de varietats de mandarines que també podrien veure's
afectades indirectament amb una disminució de preus en ori-
gen per l'increment d'oferta de cítrics en els mercats. Només
estes varietats de taronges a les quals els afecta de forma di-
recta tindrien un valor de mercat d’uns 124 milions d'euros.

Segons el parer de LA UNIÓ, l'ampliació d'este període d'im-
portació suposa la possibilitat d'entrada d'alts volums de cítrics
en els últims dies d'estes noves dates, de manera que provo-
quen la presència de taronges sud-africanes en els mercats
fins a més enllà de Nadal, amb clara afecció directa a les pro-
duccions europees.

La possibilitat d'entrada de taronges procedents de Sud-àfrica
durant un mes i mig més és una eina evident de pressió dels
preus a la baixa en origen en mans dels intermediaris. A part
de l'amenaça econòmica està la fitosanitària doncs no cal
oblidar que a Sud-àfrica està present la temuda plaga de la
“taca negra” dels cítrics causada per un fong que la conver-
tix en la principal malaltia fúngica dels agres a nivell mundial.
Durant 2015 es van detectar en la Unió Europea 45 envia-
ments de cítrics procedents de Sud-àfrica amb presència d'a-
gents nocius.

Mesures que reclama LA UNIÓ

Per a pal·liar esta situació lesiva cap als interessos dels pro-
ductors de cítrics europeus, LA UNIÓ ha plantejat canvis en l'a-
cord amb Sud-àfrica per a salvaguardar el cultiu en l'àmbit de
la Unió Europea. Entre estes modificacions es troba l'establi-
ment de contingents d'importació “regressius” en els quals les
majors quantitats d'importació s'establisquen els mesos de juny
a setembre i a partir d'octubre vagen descendint progressiva-
ment els volums de cítrics importats a nivells que no pertorben
el mercat comunitari quan entren en comercialització les varie-
tats europees.

També ha sol·licitat LA UNIÓ que hi haja un únic port d'entrada
de cítrics procedents de Sud-àfrica a la Unió Europea i, prefe-
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riblement, que siga el de València o Castelló per la seua proxi-
mitat als punts de reexportació als mercats comunitaris. Re-
clama la implantació en este port d'inspectors fitosanitaris
especialitzats en plagues i malalties de quarentena com la taca
negra dels cítrics, que inspeccionen detingudament cada en-
viament procedent de Sud-àfrica i eleven el nombre aleatori de
mostres dels cítrics i que s'incrementen els controls documen-
tals, d'identitat i fitosanitaris.

LA UNIÓ demana, així mateix, un cos d'inspectors fitosanitaris
europeus en els ports d'origen, a càrrec del sector sud-africà,
per a evitar al màxim l'eixida d'enviaments amb presència de la
malaltia. I finalment es demanda revisar i millorar, en la mesura
del possible, el protocol de transport de cítrics, especialment el
referent a temperatures dels contenidors.

Campanya en totes les instàncies

Amb l'objectiu de modificar este acord i que no siga lesiu per
als productors europeus de cítrics, LA UNIÓ va a iniciar una
campanya de suports entre totes les autoritats i administracions
competents en la matèria o susceptibles de pressionar, tant en
l'àmbit comunitari com a estatal, autonòmic o local.

En este sentit, va a dirigir un informe detallant la situació i les
mesures a adoptar a través d'un nou protocol comercial a les
autoritats de la Comissió Europea en matèria agrària i a tots els
eurodiputats espanyols; al Ministeri d'Agricultura, membres de
la Comissió d'Agricultura i a tots els diputats i senadors de la
Comunitat Valenciana; a tots els grups de les Corts Valencianes
i a tots els ajuntaments de la Comunitat Valenciana situats en
zones citrícoles per a que presenten propostes de mocions. 

camp valenciàACTUALITAT
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AYUDAS// Por dejar fuera sobre todo a los perceptores de menos de 300 euros

El campo valenciano pierde en cuatro años casi 21.000 benefi-
ciarios de las ayudas de la PAC y 100.000 hectáreas declaradas

LA UNIÓ de Llauradors informa que en apenas cuatro años
la Comunitat Valenciana ha perdido a casi 21.000 benefi-

ciarios de las ayudas del pago único (PAC) y unas 100.000 hec-
táreas declaradas. En términos porcentuales, desde el año
2013, último año efectivo de la antigua PAC, hasta este año el
número de perceptores ha bajado un 22% y el número de hec-
táreas un 18%. / REDACCIÓN

LA UNIÓ ha elaborado un informe con los datos del Ministerio de
Agricultura en el que se observa que en 2013 se presentaron en
el territorio valenciano un total de 91.702 expedientes. Año tras
año han ido cayendo: 86.575 en 2014, 80.781 en 2015 hasta las
71.120 presentados en 2016. Casi 10.000 solicitudes menos se
han presentado este año en relación al anterior y 20.500 en el pe-
riodo estudiado. La Comunitat Valenciana es donde mayor caída
de solicitudes presentadas hay de todo el Estado. Por lo que se
refiere al número de hectáreas, el descenso también es muy sig-
nificativo. En 2013 se declararon 538.216 hectáreas, 541.076 en
2014 y 440.160 en 2016. En los cuatros años desde la puesta en
marcha de la PAC actual han dejado de declararse más de
98.000 hectáreas.

Una de las principales causas de esta importante pérdida de be-
neficiarios y hectáreas solicitadas de las ayudas comunitarias es
el minifundismo existente y en consecuencia de ello la nefasta
decisión acordada en la conferencia sectorial de Agricultura de
julio de 2013 por el Ministerio de Agricultura y las comunidades
autónomas, por el cual aquellos expedientes con un importe in-
ferior a 300 euros quedaban progresivamente fuera del acceso a
la ayuda. Esta situación, con el beneplácito del anterior equipo
de la Conselleria de Agricultura, perjudicaba directamente a la
agricultura valenciana por encima del resto de comunidades au-
tónomas, tal y como ahora se comprueba con estas cifras. 

PAGO DE ANTICIPOS
LA UNIÓ aprovecha para recordar que a partir del 16 de oc-
tubre la Conselleria de Agricultura podrá abonar el anticipo
del 70% de los pagos directos y del 85% de las ayudas in-
cluidas dentro del Programa de Desarrollo Rural, corres-
pondientes al ejercicio 2016. El Ministerio de Agricultura ha
acordado con las comunidades autónomas realizar el anti-
cipo de las ayudas PAC 2016 a partir de esa fecha, por lo
que ya no hay excusa. LA UNIÓ indica que “las administra-
ciones implicadas han tenido margen suficiente y no hay ex-
cusa alguna para que tanto la aplicación como los controles
estén listos a tiempo y los agricultores y ganaderos valen-
cianos puedan percibir el anticipo que les corresponde”.

En este sentido, LA UNIÓ demandaba al Ministerio que re-
alizara los pagos con la suficiente antelación a la Conse-
lleria de Agricultura para que ésta, como organismo
pagador, y a través de la Agencia Valenciana de Fomento
y Garantía Agraria, pudiera efectuar la correspondiente
transferencia a los agricultores y ganaderos durante la pri-
mera semana del período establecido para ello, es decir, a
partir del 16 de octubre.

LA UNIÓ argumentaba para demandar este adelanto que el
campo valenciano sufre un acusado déficit de precipitacio-
nes que agrava el periodo de sequía que se arrastra desde

hace ya tres campañas y que es revelador de que nos en-
contramos ante un ciclo climático con escasez de precipita-
ciones. Esta circunstancia afecta de manera significativa,
durante las últimas campañas, el normal desarrollo de los
cultivos, lo que pone en grave peligro la viabilidad econó-
mica de muchas explotaciones agrarias y su propia pervi-
vencia como unidades productivas, lo que puede afectar
seriamente a la economía de las comarcas agrarias valen-
cianas. También merece ser señalada la incidencia de esta
adversidad climática en la ganadería extensiva, en la que la
ausencia de lluvia impide el desarrollo de los pastos que
constituyen la base de la alimentación de este tipo de ga-
nado, así como la falta de floración que ha afectado a los
apicultores. También provoca un aumento de los costes de
producción de la ganadería intensiva por incremento del
consumo de energía y de agua (compra de agua y llevada
con cubas a las explotaciones).

Así mismo, el sector agrario valenciano lleva ya tres campa-
ñas consecutivas con las fronteras del mercado ruso cerra-
das para sus principales producciones y sus efectos
negativos sobre la renta de los productores no se ha visto
compensada por las ayudas puestas en marcha por la Co-
misión Europea. Por último, y no menos importante, los pre-
cios que reciben los productores continúan con su tendencia
a la baja y en la mayoría de sectores con ayudas directas se
consolida este año.
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SEQUÍA// Consecuencias y pérdidas para la agricultura

LA UNIÓ de Llauradors estima las pérdidas directas por la sequía
en el sector agrícola valenciano en unos 165 millones de euros

LA UNIÓ de Llauradors estima que la grave sequía que pa-
dece la Comunitat Valenciana ha causado ya pérdidas di-

rectas en el sector agrícola por valor de alrededor de 165
millones de euros (88,8 en la provincia de Valencia, 40,3 en la
de Alicante y 35,5 en la de Castellón) según un informe elabo-
rado por esta organización agraria, cifra que puede ser incluso
bastante superior si no llueve en el transcurso de las próximas
semanas. / REDACCIÓN

Se trata además únicamente de pérdidas directas en los secto-
res agrícolas y en el apícola. De no llover en los próximos 15 días,
habrá que aumentarlas y sumar también a los sectores ganade-
ros extensivos, que pueden tener un sobrecoste importante en
alimentación animal (piensos) en este otoño debido a la ausen-
cia de pastos. En los sectores ganaderos integrados o en inten-
sivos sólo ha habido pérdidas por incremento del coste del agua.

Los efectos de la sequía son distintos según las zonas de se-
cano o de regadío. En estas últimas el principal problema es el
encarecimiento de costes de cultivo (mayor número de riegos,
más tratamientos contra las plagas, labores adicionales para
el aclaro de frutos, etc.,). En las zonas de secano los problemas
no se centran únicamente en la disminución de producción,
que en algunos casos superará el 50%, sino que podrían tener
consecuencias en la próxima con la muerte de arbolado.

La sequía provoca, entre otras cosas, desequilibrios fenológicos
en la mayoría de cultivos, una intensificación y persistencia del
periodo de sequía, calibres de fruta más bajos e incluso una po-
sible pérdida de arbolado por la muerte del mismo. Pero también
repercuten en un incremento del nivel de plagas con el coste aso-
ciado que supone su erradicación, el aumento de la frecuencia de
riego y la consiguiente subida del coste energético, la disminución
del nivel de los acuíferos y la salinización de los pozos de riego.
La conjunción de la ausencia de precipitaciones, las altas tem-
peraturas de los últimos meses y la sequía afectan de forma muy
negativa a todos nuestros cultivos y a algunas especies ganade-

ras, y todo ello tendrá una repercusión directa en la disminución
de ingresos de los agricultores y ganaderos.

El cultivo de los cítricos, debido a la superficie, producción y vo-
lumen económico, es el que mayores pérdidas tiene, con 95 mi-
llones de euros. Las causas son por el aumento de los costes
como es el caso de los energéticos al tener que extraer el agua
desde mayor profundidad, el incremento de la frecuencia del
riego, el mayor número de los tratamientos fitosanitarios por la
proliferación e intensidad de plagas como la araña, piojo rojo,
mosca mediterránea etc., y también la necesidad de realizar acla-
reos para obtener frutas de mayor calibre. Le sigue por impor-
tancia de pérdidas el olivar con 25 millones de euros.

Las viñas se verán afectadas en todas las zonas productoras con
un descenso medio de la producción del 30% respecto a la cam-
paña pasada, lo que supondrá una cosecha global en el conjunto
de la Comunitat Valenciana de poco más de 1,5 millones de Hl de
vino. Tienen unas pérdidas por la sequía de unos 18,2 millones de
euros. La producción de frutos secos también notará fuertemente
los efectos de la sequía. Así, la de almendros podría descender
su cosecha casi un 40% sobre la anterior y la de algarroba un
30%. Las pérdidas en estos cultivos son de 13,6 millones.

En cereales la pérdida ha sido generalizada en todas las comar-
cas valencianas, aunque de manera distinta según zonas pro-
ductoras, pero la merma de cosecha oscila entre el 20 y el 50%
respecto a una campaña normal y las pérdidas globales son de
4,6 millones de euros. Por lo que se refiere a los frutales, incluido
el caqui, los efectos son similares a los cítricos, es decir, un au-
mento de costes por mayor riego y más tratamiento fitosanitarios.
Las pérdidas estimadas por LA UNIÓ son de 3,7 millones de
euros. También la producción de hortalizas se verá afectada con
un aumento costes y menor calidad por las altas temperaturas.  

La sequía también ha afectado gravemente al sector apícola
esta primavera-verano con unas pérdidas de 4,1 millones de
euros y tendrá consecuencias así mismo en la ganadería ex-
tensiva si no llueve pronto. 

MEDIDAS QUE PIDE LA UNIÓ

• Convocatoria urgente de una Comisión de Seguimiento de la Sequía, com-
puesta por las entidades representativas de los sectores afectados para analizar
la evolución de la sequía y proponer medidas preventivas y compensatorias.

• Concesión de ayudas directas a aquellas explotaciones con daños por sequía
por los incrementos de los costes.

• Concesión de ayudas de Estado (ayudas de minimis): 15.000 € por empresa
agraria en tres años. Se pueden conceder el primer año o repartirlo entre los tres.
(Reglamento (UE) nº 1408/2013 de la Comisión de 18 de diciembre de 2013).

• Reducción del módulo del IRPF para explotaciones y activ. agrarias afectadas.

• Condonación (en ningún caso exención) del pago del Impuesto de Bienes In-
muebles de naturaleza rústica correspondiente al ejercicio 2016. Al tratarse de un
tributo local, la pérdida de ingresos de los ayuntamientos y diputaciones provin-
ciales sean compensados con cargo a los Presupuestos Generales del Estado
y, en aquellos casos que se haya realizado el pago del mismo, se realice retorno
del importe.

• Bonificación del 100% en el pago de las cotizaciones a la Seguridad Social por
contingencias comunes correspondientes al período comprendido entre mayo de
2015 y agosto de 2016, ambos inclusive.

• Exenciones para el año 2016 del canon de regulación y tarifa de utilización del

agua establecido en la Ley de Aguas para las explotaciones de regadío.

• Reducción de las tarifas eléctricas para el riego mediante Decreto.

• Puesta a punto y mantenimiento de los pozos de sequía.

• Establecimiento de una línea de préstamos ICO con interés subvencionado
para los afectados por la sequía: explotaciones de bovino, ovino, caprino, equino
y porcino en régimen extensivo o apicultura, explotaciones agrícolas de secano
y las de regadío afectadas por la sequía (incremento de riegos). El plazo de re-
torno será de cinco años, con dos de carencia en el pago del principal y de los
intereses, que deben subvencionarse hasta el 75% y sin coste de avales (asumido
por SAECA).

• Condonación de las cuotas correspondientes al ejercicio 2016 adquiridas en la
formalización de los préstamos incluidos en la Orden 19/2014 de 29 de diciem-
bre, de la Conselleria de Presidencia y Agricultura, Pesca, Alimentación y Agua,
por la que se establecía el procedimiento para la concesión de las ayudas des-
tinadas a reparar los efectos producidos por la sequía. 

•Que se tenga en cuenta la situación económica que la sequía producirá sobre
los ingresos agrarios para estimar la condición de Agricultor Activo en PAC 2016
y 2017.
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ASSEGURANCES// Es preveuen retallades en les ajudes

LA UNIÓ s'oposa a la reducció d'un 45% de mitjana de les ajudes
a l’assegurança agrària que proposa el Ministeri d'Agricultura

LA UNIÓ de Llauradors s'oposa de forma rotunda a una pos-
sible retallada d'un 45% de mitjana de les ajudes a l’asse-

gurança agrària i considera que seria un pas arrere en la política
de suport al millor instrument de compensació de rendes que
tenen els llauradors. / REDACCIÓ

LA UNIÓ ha presentat un escrit en la Comissió Territorial d'As-
segurances Agràries, celebrada a València, on s'insta al Mi-
nisteri d'Agricultura a mantindre les subvencions inicials per
a totes les línies de l’assegurança del pla 2016 i un augment
del pressupost per a les línies de l’assegurança del pla 2017,
proporcional a l'increment de la producció assegurada a fi de
que es mantinga el percentatge actual de subvenció en cada
línia.

“L’assegurança agrària és l'única eina d'estabilització d'in-
gressos de la qual disposen els llauradors i ramaders per a
fer front als possibles riscos climàtics i sanitaris no controla-
bles que puguen afectar a l'activitat agrària”, asseguren fonts
de LA UNIÓ, i per això no pot veure's minvat el suport públic

a este instrument de consolidació dels ingressos dels pro-
ductors.

Es preveu que les retallades s'inicien amb una baixada de 10
punts en les línies de cultius de fruiters, que sempre són els pri-
mers perjudicats per ser de les últimes línies del pla anual. Cal
recordar el tremend efecte negatiu que va suposar ja una bai-
xada similar l'any 2013 i que va disminuir la contractació una
mitjana d'un 40%. Per exemple, en cítrics es va passar d'una
superfície assegurada de 121.197 a 79.600 hectàrees, és a dir,
35% menys.

La nova retallada comporta, a més, una anti-selecció del risc ja
que les explotacions amb més sinistre són les que continuen en
el sistema, la qual cosa inicia un increment de sinistralitat que
 deses tabilitza les línies d’assegurança i produix pujada de primes.

“És una autèntica contradicció i incongruència que el Magrama,
a través d’ENESA, aposte per una política de defensa i univer-
salització de les assegurances agràries i que per una altra es
plantege retallar la partida pressupostària destinada al seu su-
port”, assenyala LA UNIÓ. 

PEDREGADES// Nous cultius afectats

El Ministeri retalla i les pedregades continuen com la que va
afectar recentement a Torreblanca i els seus voltants

LA UNIÓ de Llauradors informa que la tempesta acompan-
yada de pedra de fa unes setmanes va causar danys greus

en els cultius de la totalitat del terme municipal de Torreblanca
i en algunes partides ja més localitzades de Cabanes i Alcalà
de Xivert. / REDACCIÓ

Torreblanca va rebre una forta tempesta amb calamarsa de
considerable grandària que va danyar fonamentalment als cí-
trics. Els danys són molt importants doncs va caure molta fruita
al sòl, en altres casos es detectaven impactes en la pell i s'ob-
servaven fins i tot danys en la fusta a causa de la virulència de
la pedra. També existix afecció en els cultius d'hortalisses, so-

bretot en la carxofa i la tomaca conreada a l'aire lliure. El cultiu
de l'oliva també es va vore afectat i moltes d'elles han caigut a
terra. També existixen danys, encara que molt més localitzats,
en algunes partides de les poblacions de Cabanes i Alcalà de
Xivert.

LA UNIÓ de Llauradors indica que el sinistre  està cobert per
l'actual sistema d'assegurances agràries, si es té subscrita una
pòlissa en vigor, i que es va posar en contacte amb responsa-
bles d’Agroseguro perquè visiten la zona immediatament a fi
d'agilitzar els peritatges. És important realitzar els peritatges el
més aviat possible, principalment per a les varietats més pri-
merenques de cítrics. 

· nº 234· octubre 201614

ASSEGURA’T AMB LA UNIÓ. NO TE LA JUGUES





camp valenciàACTUALITAT

CAÇA// Petició d’una modificació de la Llei

LA UNIÓ treballa per a reduir els danys de fauna cinegètica i no
cinegètica en el camp

LA UNIÓ denuncia l’increment de poblacions de fauna cine-
gètica com són els conills, els porcs senglars, les cabres,

etc. en algunes zones de la Comunitat Valenciana i altres es-
pècies que no tenen interès cinegètic com són les garses o no
ho són com els esquirols, o d’altres que estan declarades com
a invasores, cas de les tórtores turques. / REDACCIÓ

Es per això que LA UNIÓ està treballant en este assumpte i ja
ha demanat la petició de modificació de la Llei de Caça de la
Comunitat Valenciana que regula la cacera d' estos animals,
així com també el desenvolupament del Decret de control d'es-
pècies exòtiques invasores. Esta Llei de Caça en molts llocs
només està portant al enfrontament entre els llauradors i caça-
dors, que són una part important en la resolució del problema,
que no l'única, degut a les reclamacions econòmiques presen-
tades per llauradors als vedats de caça.

La responsabilitat deuria de ser de l'Administració Valenciana, in-
dependentment d'on estiguera la parcel·la en qüestió, si dintre
d'un vedat o d'una zona comú i que, per tant, no està acotada.

Des de LA UNIÓ s'assenyala que la falta d'un criteri clar en l’e-
laboració del cens de la fauna present en un espai (vedat) fa
que la pressió per a poder controlar les diferents poblacions no
siga l’adequada. Per això, LA UNIÓ reclama a l'Administració
Valenciana que comence a treballar ara per a reduir la població
d'algunes espècies que estan provocant greus pèrdues als llau-
radors valencians i que faça treballar a la comissió que es va
crear en l'any 2014 de seguiment de danys provocats per fauna

salvatge amb l'objectiu d' establir vies eficaces de comunicació
de danys i d'execució d'actuacions de control, aclarir funcions
i responsabilitats dels agents implicats i assumir els compro-
misos per part de l'administració d'agilitzar les autoritzacions
per a poder portar a terme els acords que es prenguen.

En l’apartat del conill, les queixes més recents se situen a moltes
comarques però se centren en Castelló en la zona de La Plana
Alta, als municipis de Vilanova d'Alcolea, Benlloc, Cabanes, Vall
d'Alba i Vilafamés. En esta zona ja s'han realitzat diferents reu-
nions impulsades per LA UNIÓ, la Federació Valenciana de Caça
i la Conselleria d'Agricultura per a, de forma coordinada, establir
mesures per a reduir les poblacions de conills de la zona.

La problemàtica es més greu en totes aquelles zones properes
a infraestructures i que segons la llei estan qualificades com a
zona de seguretat i que, per tant, no es pot caçar si no es
donen permisos especials per a fer-ho.

Alejandro Melià,  secretari  comarcal de LA UNIÓ de La Plana Alta,
assenyala que "la implicació de tots els actors és innegable, en-
cara que insuficient en algunes zones, però estem treballant per
a realitzar la programació al finalitzar la temporada de caça dels
controls poblacionals que deuran de dur a terme vedats de la
zona per a reduir la població de conills. També tenim previst com
a organització fer reunions amb els llauradors de la zona i d'altres
zones per a explicar algunes mesures que poden ajudar a reduir
la població i explicar-los el protocol d'actuació establert, que ens
ajudarà a tindre més informació per a poder actuar i explicar totes
les mesures que s'han sol·licitat a l'Administració Valenciana”. 

FAUNA SALVATGE// Perjudici a les collites

Els senglars destrossen gran part de la collita del gira-sol en les
explotacions del Parc de la Mariola

LA UNIÓ ha denunciat que l'augment de població de sen-
glars ha destrossat una gran part de la collita de gira-sol de

les explotacions situades en zones forestals o de muntanya del
Parc Natural de la Serra de Mariola o properes al mateix. LA
UNIÓ calcula que les pèrdues en estes finques són superiors al
70% i les zones més afectades es troben en els termes muni-
cipals de Banyeres, Alcoi i Bocairent, que comprenen les co-
marques de l'Alcoià i la Vall d'Albaida. / REDACCIÓ

Els productors de gira-sol de la zona preveien una bona cam-
panya amb rendiments acceptables malgrat l'afecció de la se-
quera, però l'elevada població de senglars i la falta de menjar en
les zones de muntanya ha donat al trast amb ella. Molts d'ells han
reclamat insistentment a través d'escrits a la Conselleria d'Agri-
cultura i Medi Ambient una solució al problema però no han ob-
tingut resposta a les seues demandes.

Gonzalo Cots, responsable del sector d'herbacis de LA UNIÓ,
indica que “en tot el que ens està afectant de la fauna salvatge
o silvestre existix lentitud, incompetència i irresponsabilitat. Es
reconeix que cada vegada hi ha més senglars però no fan res
per evitar-ho, uns per uns altres la casa sense agranar i els pro-
ductors som els principals perjudicats”.

Els danys en el cultiu del gira-sol condicionen, a més, la sembra
en les finques per a la pròxima campanya doncs normalment
entra en rotació amb el cereal, que ha patit més les conseqüèn-
cies de la sequera. Evita així el monocultiu del cereal i té per això
un bon comportament agronòmic però també mediambiental. La
seua coberta vegetal combat l'erosió en les finques del Parc Na-
tural de Mariola i crea discontinuïtat en la massa forestal. “Allí on
està plantat no avança el foc amb el que açò suposa de cara als
incendis i la xacra que signifiquen per a la nostra societat”.

LA UNIÓ ha sol·licitat una reunió amb responsables de la Con-
selleria per a analitzar la situació i reclamar actuacions extraor-
dinàries perquè la superpoblació de senglars que creix any rere
any s'ha convertit en un greu problema en esta zona i unes al-
tres al costat dels conills. Per si no fos poc tot l'anterior, l'actual
assegurança que cobrix els diversos riscos en el gira-sol no sa-
tisfà tampoc als productors ni tampoc els posteriors peritatges,
per la qual cosa exigixen canvis en l'actual línia a fi de compen-
sar adequadament els danys per este tipus de destrosses. LA
UNIÓ indica que per a esta campanya el dany és ja irreversible
però plantejarà mesures per a la pròxima. “Les coses es preve-
nen en el moment que correspon, tardor, hivern o primavera. Si
els senglars entren a l'estiu en les nostres finques ja no els traus
i el perjudici és greu i inevitable”, critica Gonzalo Cots. 
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LA UNIÓ de Llauradors, el Grup Roca de la Guàrdia Civil i els
Ajuntaments de la Plana Alta col·laboraran estretament per

a evitar els robatoris en la comarca, principalment quan esti-
guen en marxa les campanyes de recol·lecció dels cultius de la
zona. / REDACCIÓ

Recentment es va celebrar una reunió en l'Ajuntament de la Vall
d'Alba on els responsables del Grup Roca de la zona i respon-
sables judicials de la comarca van informar a tots els veïns i
llauradors sobre els protocols d'actuació que cal seguir en el
cas que algú siga víctima d'un robatori o detecte alguna per-
sona o vehicle sospitós.

Esta col·laboració s'engega de cara a la campanya de recol·lec-
ció de l'ametla que ja ha començat i prosseguirà posteriorment
en els pròxims mesos amb la de la garrofa, l'oliva i els cítrics.
L'objectiu és frenar els robatoris de collites i maquinària i per a
açò la Guàrdia Civil extremarà la vigilància en les zones rurals.

LA UNIÓ agraeix la disposició del Grup Roca per a realitzar reu-
nions d'este tipus amb els llauradors, amb l'objectiu clar de re-
duir esta xacra social que suposen els robatoris.

Una nova onada de robatoris en algunes poblacions de la co-
marca de la Plana Alta, sobretot d'algunes collites, de maqui-
nària agrícola i també de grups electrògens, va crear alarma en
la comarca.

La major part de robatoris de collites se centraven en l'ametla,
cultiu que es trobava en plena campanya de recol·lecció; en-
cara que també s'han sostret melons en altres poblacions i
algun tractor amb remolc o fins i tot un grup electrògen, tal com
s'ha produït en aquests dos últims casos en la localitat de la
Serra d’en Galceran.

Este augment dels robatoris de la collita d'ametles provoca
també les presses dels llauradors a l'hora de vendre la seua
producció davant la psicosi d'evitar perdre-la tota, circumstàn-
cia amb la qual juguen i s'aprofiten els compradors per a oferir
preus a la baixa.

LA UNIÓ va traslladar els fets a la Subdelegació del Govern i a
la Guàrdia Civil perquè s'extremara la vigilància en els camps de
la zona i evitar així almenys la seua proliferació mitjançant la in-
timidació. També sol·licitava que s'investigue i perseguisca la
posterior venda d'esta mercaderia robada (tant collites com ma-
quinària) en els llocs susceptibles de comprar-la. 

ROBATORIS//Maquinària i collites

LA UNIÓ col·labora amb la
Guàrdia Civil per a evitar 
robatoris en la Plana Alta
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ARRÒS// La decisió afecta a determinats termes municipals

La Generalitat ha autoritzat excepcionalment la crema de la palla
de l'arròs en l'Albufera per raons fitosanitàries

La Conselleria d'Agricultura ha autoritzat, amb caràcter ex-
traordinari i únicament per raons fitosanitàries, la crema de

la palla de l'arròs en l'entorn del Parc Natural de l'Albufera. Era
una petició de tot el sector arrossser valencià, entre ells LA
UNIÓ de Llauradors. / REDACCIÓ

El secretari autonòmic de Medi Ambient i Canvi Climàtic, Julià
Álvaro, ha aclarat que esta decisió s'adopta perquè no hi ha en-
cara alternatives viables que permeten la retirada d'eixes restes

agrícoles dels cultius de l'arròs, “però estem treballant amb tot
els actors implicats en esta matèria per a trobar eixes alternati-
ves i evitar així que esta situació es repetisca l'any que ve".

La crema només es va permetre als termes municipals d’Albal,
Alfafar, Algemesí, Catarroja, Corbera, Cullera, Favara, Fortaleny,
Llaurí, Massanassa, Polinyà del Xúquer, Riola, Sedaví, Silla, So-
llana, Sueca i València, fins al 29 d'octubre, des de les 13.00
hores fins a les 18.00 hores. Els dies amb inversió tèrmica només
es va poder cremar en la zona Sud del llac de l'Albufera. 

L'asfíxia progressiva del parc natural de 
l'Albufera

OPINIÓ // RAFA VIEL. MEMBRE DE LA SECTORIAL DE L’ARRÒS DE LA UNIÓ

L'any 2016 no serà recordat per la gran producció d'arròs
en el Parc Natural de l'Albufera sinó per la sordesa dels

polítics i tècnics a les reclamacions dels productors en el
passat. A poc a poc s’observen els símptomes dels errors
del passat, era alguna cosa -que més aviat prompte que
tard- havia d'arribar. 

Fa més de deu anys la Conselleria d'Agricultura va prohibir la
crema de la palla de l'arròs i les solucions que es van donar
va ser la incorporació de la palla mitjançant la tècnica del
“fangueig” a la terra, la qual cosa va produir que progressi-
vament s'anara incorporant més matèria orgànica al terreny.

Si tornem al present, diversos estudis afirmen que el màxim
de matèria orgànica que admet el terreny en el cultiu de l'a-
rròs és d'un 3%. Hui dia en totes les poblacions que formen
part del Parc Natural de l'Albufera se superen els nivells del
7,5%, i fins i tot en alguns casos s'arriba a nivells del 9%. La
terra està saturada de matèria orgànica i les seues conse-
qüències es van mostrar ja fa tres anys sense que ningú fera
cas. Hui el desastre ha superat tota previsió, els minvaments
de producció superen el 50% en alguns casos i en uns altres
el 70% per culpa de l'anòxia.

L'anòxia és l’“asfíxia” de la planta per falta d'oxigen, eixa falta
d'oxigen és produïda per l'excés de matèria orgànica del te-
rreny, que s'apodera de l'oxigen per a reproduir-se, eliminant
l'oxigen de l'aigua i causant la mort de les arrels de la planta
de l'arròs, al mateix temps que genera diversos gasos i una
podridura en el terreny.

El problema ja no és la podridura, les aigües negres ni la
mala olor de la palla quan entra en descomposició, sinó els
efectes que poden causar sobretot al Parc Natural, arribant
fins i tot a ser un autèntic problema de salut pública si no se
li posa fre. De moment no hi ha una altra forma de detenir
aquesta “asfíxia” irreversible que no siga mitjançant la crema
de la palla de l'arròs, i així evitar que s'incorpore més matè-
ria orgànica al terreny. Es desconeixen quins poden ser re-
alment els problemes si se segueix incorporant any rere any
la palla al terreny. Diversos estudis afirmen que açò com-
portaria la mort total del Parc i de la mateixa Albufera.

No parlem només de minvaments en la producció de l'arròs,
any rere any des que no es crema la palla, sinó també dels

sobrecostos superiors al 50%. Al mateix temps, han prolife-
rat determinades ceps de “echinochloa” (una mala herba co-
munament coneguda com serreig) o la “Leersia oryzoides”,
que s'està apoderant de les parcel·les i causant un autèntic
mal de cap per a la sanitat vegetal. Tot açò provoca un aug-
ment de tractaments herbicides que no són bons per al Parc
Natural ni per a l'economia del productor, pel sobrecost en
temps i diners que açò li suposa.

Realment volem abandonar a la seua sort l'envejat Parc Na-
tural i la magnífica Albufera que posseïm? Volem deixar de
gaudir d'aquests passejos pels camps d'arròs al capvespre
o de les postes de sol de l'Albufera? Volem perdre la gran
flora i fauna que alberga el parc? Volem eliminar un dels pul-
mons de València? Hem de ser conscients tots, tant polítics
com tècnics o llauradors, de la necessitat de cercar solu-
cions alternatives a la crema, però sent conscients que ara
com ara únicament disposem d'una única solució: la crema.

No parlem d'un únic sector sinó de molta gent que depèn di-
recta i indirectament, tant del parc natural com del fantàstic
arròs que ens ha donat fama mundial. Les pèrdues en milions
d'euros poden arribar a ser incalculables si no es posen, ad-
ministracions, organitzacions agràries, cooperatives i altres
agents del sector, d'acord. No sabem si aquesta podridura pot
arribar a afectar a l'ésser humà, mitjançant infeccions o pro-
blemes respiratoris per la creació d'aquesta putrefacció.

Fins a enguany, la Conselleria prohibia la crema de la palla,
però ara després de veure les catàstrofes que produeix i l'e-
rror que es va cometre abans, contemplen diverses excep-
cionalitats; una d'elles són les raons fitosanitàries, que en el
cas de l'arròs compleix amb escreix.

Hem d’una vegada per totes, unir esforços i aplicar el sentit
comú si no volem que en pocs anys ens lamentem d'haver
perdut el que vam tenir en les nostres mans. Hi ha moltíssim
en joc, ja està bé de tanta incompetència política i adminis-
trativa com la que hi ha hagut fins ara. El futur d'un sector, l'or-
gull d'un poble i el futur que puguen gaudir del Parc Natural
de l'Albufera els nostres descendents depèn que posem fre
a aquesta barbàrie ecològica a temps. És obvi que sense
Parc Natural no hi ha arrossars i al mateix temps, sense
arrossars no existiria el Parc Natural. És una autèntica sim-
biosi que hem de conservar pel bé de tot i de tots. 
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MUJERES// Informe de la ONU sobre el medio rural

LA UNIÓ lamenta que el porcentaje de titularidad de las mujeres
en las explotaciones agrarias valencianas sea testimonial

El área de la mujer de LA UNIÓ de Llauradors i Ramaders,
tras analizar el informe publicado por ONU MUJERES, in-

siste en que aún queda mucho por hacer para vencer la brecha
de género en el medio rural de la Comunitat Valenciana y por
ello reclama, en el Día de la Mujer Rural, mayores políticas y
esfuerzos por parte de las Administraciones para reducir ese
desequilibrio. / REDACCIÓN

Según el informe de ONU Mujeres, sólo el 20% de las mujeres
en el mundo son titulares de explotaciones/actividades de eco-
nomía productiva agraria. En España, más del 70% de los titu-
lares de explotaciones agrarias son hombres, lo que demuestra
que la ley de titularidad compartida, que fue pionera en 2011
del reconocimiento de los derechos de las mujeres, no ha te-
nido la acogida esperada.

Según los últimos datos del Ministerio de Agricultura, única-
mente existen 200 explotaciones a nivel estatal registradas,
cinco de las cuales son de la Comunitat Valenciana, aunque
cabe señalar que hay alguna más en proceso de tramitación
en la Conselleria de Agricultura.

LA UNIÓ quiere reivindicar e insistir sobre el importante rol que
desarrolla la mujer en las zonas rurales y la necesidad de con-
tar con herramientas y medidas eficientes para su promoción y
visibilización, que no queden en papel mojado y vayan enca-
minadas hacia una transformación transversal, en todos los
ámbitos.

La organización afirma que los primeros pasos ya están dados
y hay que seguir el resto del camino para construir una socie-
dad de igualdad, para lo que se necesita la implicación de
todos los agentes sociales, políticos y económicos; desde or-
ganizaciones agrarias, asociaciones de mujeres y todas las ad-
ministraciones locales, regionales y estatales.

Las leyes o los planes necesitan de presupuestos reales y cre-
íbles que las sustenten para poder hacerlas efectivas. Solo con
escribirlas y publicarlas no vale. En estos momentos se nece-
sita una visión transversal de género que cale en todas las
áreas o programas si se quiere conseguir una mayor justicia y
cohesión social en el mundo rural.

LA UNIÓ no olvida tampoco en este día a las mujeres y niñas
de aldeas remotas que se dedican a la agricultura, la pesca  y
el pastoreo y que se encuentran en una situación límite en re-
lación con la inseguridad alimentaria, los desastres ocasiona-
dos por los cambios climáticos, un menor control sobre las
tierras que los hombres, un acceso limitado a insumos, semi-
llas, créditos o financiación, una falta de acceso a servicios,
como la salud, la educación, el agua, condiciones de salubri-
dad y transporte, y en muchos casos padeciendo situaciones
de violencia extrema, obstáculos que agravan su condición de
pobreza.

Ellas son agentes clave en los sistemas alimentarios, como pe-
queñas agricultoras y encargadas de garantizar el sustento de
sus familias. Ellas son motor de desarrollo económico y sin em-
bargo sus voces no son escuchadas. 

MUJERES// Susanna Gordo y Regina Monsalve

Dos socias de LA UNIÓ, premiadas por el Ministerio 
de Agricultura en la innovación para Mujeres Rurales

Las mujeres de LA UNIÓ están de enhorabuena. Dos de sus
socias, Susanna Gordo y Regina Monsalve, han obtenido

sendos premios dentro de los reconocimientos anuales que
efectúa el Ministerio de Agricultura como excelencia a la inno-
vación para mujeres rurales. / REDACCIÓN

Susanna Gordo ha recibido el premio a la Excelencia a la inno-
vación en la actividad agraria por su proyecto Masia Ana, agro-
ecología intergeneracional, situado en Alcossebre (Plana Alta).
Una iniciativa gestionada por mujeres, que realizan también ac-
tuaciones de recuperación de semillas autóctonas, promoción
y formación en materia de agricultura ecológica.

Por su parte, Regina Monsalve ha obtenido su premio como
Excelencia a la innovación en la diversificación de la actividad
económica en el medio rural. El proyecto se denomina “De sal-
var a la oveja guirra a crear una asociación de ganaderos va-
lencianos de cordero de pasto”. Está impulsado para salvar la
raza autóctona guirra, en peligro de extinción, y en una zona
prácticamente abandonada. ¡Enhorabuena a las dos! Su tra-
bajo es un estímulo para las mujeres de LA UNIÓ y su defensa
de la visibilización del trabajo que realizan. 
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ALICANTE// Necesaria una estrategia de desarrollo en la provincia

LA UNIÓ insiste en su idea de mantener un Grupo de Acción
Local Sur en la provincia de Alicante

LA UNIÓ de Llauradors i Ramaders considera que hay que
mantener un Grupo de Acción Local (GAL) Sur en la pro-

vincia de Alicante, encargado de la estrategia del desarrollo
rural en esa zona, reiterando la idea de nuestra organización
que ya solicitó en su momento la admisión como entidad pri-
vada en este GAL. / REDACCIÓN

“Al igual que ya se ha aceptado uno en el norte, debe haber
otro en el sur, es un objetivo del que no nos pensamos mover”,
señalan fuentes de LA UNIÓ. “Se trata de un objetivo totalmente
irrenunciable y vamos a seguir luchando con todas nuestras
fuerzas y en todas las instancias para que Alicante cuente con
dos grupos GAL, uno para las comarcas del norte y otro para
las del sur”. Esta organización profesional agraria se suma así
a la campaña presentada en una rueda de prensa en Elche
para exigir que la candidatura presentada al Gal Sur pueda po-
nerse en marcha.

Para LA UNIÓ, y tras la pésima planificación de la gestión rural
del anterior período, resulta esencial contemplar la realidad
económica y social de la ruralidad en las comarcas de Alicante,
y por ello es necesario pasar de un GAL a dos para así cubrir
las necesidades de todo el ámbito rural de la provincia. El ob-
jetivo es que los proyectos que se presenten sirvan para dina-
mizar y mejorar las condiciones de vida de los habitantes del
mundo rural alicantino y que estén a disposición de los em-
prendedores en igualdad de condiciones independientemente
de la zona rural en la que se pretendan realizar.

A juicio de LA UNIÓ, siempre ha resultado deficitaria la exis-
tencia de un solo GAL en Alicante. La realidad rural del norte y
del sur de la provincia requiere un GAL en cada zona.

LA UNIÓ critica el proceso tan lento para la puesta en marcha
de estos grupos y el exceso de burocracia que ha supuesto
todo el proceso de presentación de la candidatura. También
cuestiona que la comisión de seguimiento de los grupos GAL
en la Comunitat Valenciana apenas se haya reunido y la única
vez fue para anular la política rural del periodo anterior, pero no
lo ha hecho para hablar de los nuevos grupos.

La Agrupación Rural Sur de Alicante (GAL) está creada por 13
municipios y más de 60 entidades del sur de la provincia de
Alicante, entre ellas LA UNIÓ. Están integrados los municipios
de Agost, Aigües, Busot, Torremanzanas, La Algueña, La Ro-

mana, Hondón de las Nieves, Hondón de los Frailes, Salinas,
Daya Vieja y algunas pedanías de Orihuela, Almoradí y Elche.

La primera baremación que ha hecho la Conselleria de Agri-
cultura a partir de la Orden 5/2016 de 20 de abril la ha dejado
fuera, al tener en cuenta los núcleos urbanos de Elche y Ori-
huela. Sin embargo, la agrupación sostiene que las ayudas son
para las pedanías, y no para los núcleos urbanos, por lo que
han presentado alegaciones con el fin de que la Conselleria
atienda las necesidades de las zonas rurales del sur de la pro-
vincia. Por el momento, han pasado el primer corte cinco agru-
paciones de Castellón, cuatro de Valenciana y sólo una de
Alicante, la de la zona norte.

A la hora de cerrar esta información, parece que la Conselleria
de Agricultura había aceptado dichas alegaciones y accede a
que haya dos grupos de acción local en las comarcas alicanti-
nas, aunque todavía la noticia no ha sido confirmada oficial-
mente a los interesados. De confirmarse, la provincia de
Alicante tendría los dos grupos solicitados por LA UNIÓ para
poder optar a la gestión de ayudas para el desarrollo de los te-
rritorios rurales. 



Seguro para explotaciones vitivinícolas

Los siniestros ocurridos en el 2015 elevaron la siniestralidad de
Uva de Vinificación a 37 millones de euros, con más de 98.000

hectáreas afectadas. El riesgo más importante fue el pedrisco, el
cual causó que más del 85% de las hectáreas afectadas lo fue-
ron por este riesgo.  En el siguiente cuadro podemos observar la
distribución por comunidades autónomas, observando que en la
Comunidad Valenciana afectó a más de 9.000 hectáreas, siendo
la segunda más afectada. En el siguiente cuadro se puede ob-
servar la distribución de la superficie de Uva de Vino afectada por
pedrisco en las diferentes comunidades autónomas:

Teniendo en cuenta que la superficie total asegurada para la co-
secha 2015 fue de 24.364 hectáreas, estos datos nos confirman
que el 37% de la superficie asegurada en la Comunidad Valen-
ciana tuvo siniestro por este riesgo.
Datos de implantación del seguro:

Por todo lo visto anteriormente no cabe duda que la mejor pro-
tección de nuestras cosechas es el Sistema de Seguros Agrarios
Combinados, además teniendo en cuenta que se accede direc-
tamente a una subvención que puede llegar al 65% sobre el re-
cibo de prima o al 75% sobre la prima comercial base neta.

El seguro de Uva de Vinificación ha ido evolucionando a lo largo
de los años, y en la actualidad a dado lugar al que conocemos
como Seguro Base con garantías Adicionales, un seguro flexible
y con múltiples opciones para adaptarlo a cualquier explotación.

Todo viticultor que tenga inscrita su explotación en el registro vi-
tícola, puede contratar una póliza de seguro, eligiendo según

sus necesidades y/o expectativas una de las diferentes modali-
dades actuales.

Seguro de contratación en Otoño (módulos 1, 2A, 2B, 3):
entre el 01/2016 al 20/12/2016
Seguro de Primavera (módulo P): con helada y marchitez
entre el 15/01/2017 al 25/03/2017
Seguro de Primavera (módulo P): sin helada ni marchitez entre
el 25/03/2017 al 30/04/2017

Riesgos excepcionales: Fauna Silvestre, Incendio, Inundación-
Lluvia Torrencial, Lluvia Persistente y Viento Huracanado
Resto de Adversidades Climáticas : aquellas pérdidas por con-
diciones climáticas adversas no recogidas anteriormente y que
no siendo controlables por el agricultor sean constatables en la
explotación asegurada y en la zona en la que se ubique. 

CCAA Ha afectadas de Uva de Vino
Castilla La Mancha 54.769,81 
Comunidad Valenciana 9.040,13 
Murcia 7.843,51 
Castilla y León 3.156,45 
Aragón 3.081,99 
La Rioja 2.431,43 
Resto de CCAA 3.741,39 
TOTAL 84.064,71
Fuente: Agroseguro

PROVINCIA SUPERFICIE ASEGURADA %
ALICANTE 11.861 2.104 18% 
CASTELLÓN 786 66 8% 
VALENCIA 49.645 22.193 45% 
TOTAL 62.292 24.364 39%

Fuente: Superficie web Generalitat / Asegurada datos de Agroseguro

LAURA PALACIOS / Responsable técnica de seguros de LA UNIÓ
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Además en función de la modalidad contratada, los inicios de
las garantías variarán, iniciándose en el estado fenológico “A” o
“yema de invierno” para las opciones de otoño, o estado feno-
lógico “B” o “yemas de algodón” para las opciones de prima-
vera. Resumimos las garantías en el siguiente cuadro:

La elección de riesgos, franquicias absolutas o de daños, ini-
cios de garantías, modalidad de indemnización por parcela o
explotación, precios de aseguramiento, entre otros, hace que el
viticultor pueda elegir entre más de 20 modalidades diferentes
de seguro y que se resumen en el cuadro siguiente:

Además ahora todos los asegurados cuya coste del seguro
supere los 1.500 € podrán acceder al pago fraccionado de su
seguro, además de contar con una subvención adicional por
parte de Enesa de un 1% siempre que se tenga el aval de SAECA.
Como novedad también destaca la bonificación de un 5% para
nuevos asegurados o para los que lleven tres años sin asegurar.

Por todo ello, ASEGURE y hágalo con La Unió de Llauradors:

- PORQUE CADA EXPLOTACIÓN ES UNA EXCEPCIÓN
DE LA NORMA

- PORQUE NOS FORMAMOS E INFORMAMOS

- PORQUE NOSOTROS ASESORAMOS EN CAMPO

- PORQUE PARTICIPAMOS EN EL DISEÑO DEL 
SEGURO

- PORQUE NOSOTROS TAMBIÉN FINANCIAMOS

           
 

             
              

           

                
                   

             

               
                
               

                 
                  

Financiado por la Entidad Estatal de Seguros Agrarios (ENESA)
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La passada campanya citrícola 2015-2016 va ser negativa
per als productors de cítrics de la Comunitat Valenciana ja

que van tenir una pèrdua de renda superior als 60 milions d'eu-
ros en relació a l'anterior, segons l'informe elaborat per LA UNIÓ
de Llauradors. / REDACCIÓ

Encara que els preus pagats al llaurador van aconseguir un in-
crement generalitzat en el global de varietats no han compen-
sat la disminució de la producció i com a conseqüència d'este
desequilibri el citricultor valencià ha vist disminuïts els seus in-
gressos i perdut renda. La producció final de cítrics a la Co-
munitat Valenciana de la campanya 15-16 es va situar en un
poc més de 3 milions de tones, la qual cosa va suposar un des-
cens del 19% respecte de l'anterior.

Segons les dades oficials de l'Observatori de Preus de la Ge-
neralitat, el preu mitjà dels cítrics en la 2015-2016 va ser un
12,3% superior a l'anterior. No obstant això, el binomi produc-
ció i preu percebut ha suposat finalment una perduda de renda
de més de 60 milions de €, la qual cosa representa una des-
cens del 3% respecte a la campanya 2014-2015.

El comportament per grups -i fins i tot varietats dins del mateix
grup- ha sigut molt diferent. Així, per exemple, en mandarines
el descens de producció va ser del 19% i l'augment de preu del
5%, per la qual cosa la pèrdua de renda va ser del 8%. En el
grup de les satsumes, la pèrdua de renda va superar el 18%. En
taronges el descens de producció va ser del 17% i l'increment
del preu va resultar del 33%, per la qual cosa la renda mitjana
es va elevar un 2%, degut fonamentalment als magnífics resul-
tats de varietats tardanes com València Late i Navel Powell, fo-
namentalment. El comportament de la llima ha sigut també
positiu però no tant com feia suposar l'increment de preu de
més del 38% en relació a la campanya anterior i del 84% sobre
la mitjana de les últimes quatre campanyes. La producció va
ser un 28% inferior a la campanya anterior i per això la renda va
ser un 20% superior a l'anterior. 

CITRICULTURA// Campanya passada

Pèrdues de més de 60 milions
d'euros malgrat obtindre
millors preus

OPINIÓ// Joanma Mesado, secretari tècnic LA UNIÓ

Nova campanya i Sud-àfrica

camp valenciàSECTORS

La Conselleria d’Agricultura va fer públic l'aforament de cítrics per a
aquesta campanya 2016/2017, per segon any consecutiu, de forma

detallada amb les quantitats disponibles de cadascuna de les varietats.
En aquest sentit, destacades veus de la citricultura advoquen per que,
novament, no es publicite aquesta previsió de producció de forma tan
concreta perquè, segons ells, se'ls dóna informació a les grans cadenes
de comercialització i a possibles competidors que pot influir sobre les re-
lacions comercials i els preus.

LA UNIÓ aposta per continuar en la línia actual de traslladar tota la infor-
mació disponible al sector perquè aquests arguments s'enfonsen com un
castell de naips ja que qui es creu que aquestes grans empreses de co-
mercialització no tenen la informació detallada pels seus propis i altres
mitjans. Però, el més important, des de la campanya 2010/2011 fins a la
2013/2014, quatre campanyes, la Conselleria d’Agricultura no va facilitar
les dades de producció per varietats i no he d'explicar als citricultors els
preus que es van pagar pels seus cítrics. Vol dir que els que advoquen per
l'obscurantisme informatiu no van fer bé el seu treball? Tot el contrari, ho
van fer perfectament, però per als seus interessos.

Dit açò, la campanya des del punt de vista de la producció es presenta amb
quantitats normals, exceptuant la dràstica baixada de l'anterior, i per tant,
des de LA UNIÓ s'insta a una planificació de les eixides de fruita per a evi-
tar saturació dels mercats i una baixada de preus en camp. El problema és
que ja hem arribat a este punt perquè les cotitzacions són prou més baixes
que les de la pasada campanya. És fonamental un increment de les ins-
peccions per a evitar la presència de cítrics en els mercats que no complis-
quen les normes de comercialització ni les d'etiquetatge. Però els nostres
dirigents comunitaris estan obstinats amb les seues lamentables i indig-
nants decisions a donar eines per a enfonsar als citricultors valencians. En
aquest cas es tracta de l'acord de la Unió Europea pel qual s'amplia del 15
d'octubre fins al 30 de novembre el període perquè entren taronges proce-
dents de Sud-àfrica i que durant aquests 45 dies “extres”, els aranzels cada
any aniran disminuint fins a la seua total desaparició dins d'uns nou anys.

Realment quan vaig tenir coneixement d'aquest acord d'associació econò-
mica, em vaig irritar pensant que els anglesos encara tindran raó i han fet
bé amb el seu famós Brexit. I és que per a què volem estar dins d'una Unió
Europa que legisla en contra dels interessos dels seus ciutadans i a favor
de les grans empreses? Per a què volem estar en una Unió Europea en la
qual ens incorporem amb una preferència comunitària de les produccions
i ara hi ha una “preferència forana”? Aquesta decisió és una irresponsabi-
litat per posar en perill sanitari les nostres explotacions citrícoles perquè
Sud-àfrica no està exempta de plagues devastadores, com la taca negra,
i la Unió Europea no és un exemple de control de les mateixes en frontera.

Però aquest acord posa en un brete als productors valencians, sobretot
de Navelina (enguany s'esperen més de 730.000 tones) perquè els cítrics
sud-africans es solaparan en el mateix període de comercialització, i que
podria allargar-se fins al Nadal, enfonsant les expectatives dels produc-
tors valencians. Per això, des de LA UNIÓ, i davant els acords d'aquests
buròcrates comunitaris, ha iniciat accions per a esmorteir els seus efec-
tes nocius per als citricultors valencians. D'una banda, tracta de cercar
un acord de la distribució comercial espanyola perquè es comprometa
amb l'agricultura mediterrània, i per tant valenciana, i no comercialitze cí-
trics de Sud-àfrica més enllà del 15 d'octubre o, en defecte d'això, fins
que es tinga ja producció valenciana de, per exemple, Navelina, en con-
dicions de comercialització.

I per un altre, instarà als eurodiputats espanyols i valencians al fet que
treballen per a incorporar modificacions reglamentàries perquè l'exporta-
ció anual de Sud-àfrica siga regressiva. És a dir, que els contingents d'en-
trada siguen majors al juliol i les entrades màximes vagen reduint-se fins
al final del període establit. Amb això s'evitarien entrades massives en els
últims dies del període d'importació i, per tant, la presència de taronges
d'aquest país durant setmanes en els lineals dels supermercats i al ma-
teix temps que aquestes importacions no siguen l'eina per a pressionar a
la baixa els preus per als llauradors. 
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Ha afavorit la climatologia a aquesta campanya? Quines són les
grans xifres d'aquesta campanya?
La climatologia no ha sigut dolenta en general, però l'escassetat de
pluja sí que s'ha notat, atès que el cultiu del caqui és molt exigent en
aigua, fins i tot més que els cítrics. També cal fer referència a algunes
zones afectades per la pedra en la Ribera Baixa i l'Alta (zona de Real de
Montroi, Favara, Llaurí i Càrcer), encara que no tindrà pràcticament in-
cidència pel que fa al volum total de quilos del sector.

Sobre les previsions de producció, les nostres estimacions indiquen
que aquesta campanya es pot situar en una collita un 25% superior a
la passada, encara que amb calibres un poc inferiors, cosa que fins i
tot ens pot beneficiar ja que hi ha mercats europeus com l'anglès que
la campanya passada estaven demandant calibres inferiors i, per tant,
enguany no tindrem problemes a atendre'ls.

Es pagarà adequadament l'esforç dels productors? Quines xifres
barregen?
Esperem que així siga, és el que un espera després de treballar tot l'any,
que al final no és més que viure dignament del treball que realitza.

Però si em preguntes per un preu, la meua resposta sempre serà la
mateixa: el preu s'ha situar per damunt del preu mínim de costos, és a
dir, aquell que permeta la rendibilitat de les explotacions de caqui i per-
meta viure dignament al productor. Així, entenem que qualsevol preu
superior als 42 cèntims de € per quilo podria ser un bon preu.

Quines són les principals destinacions del caqui del Xúquer?
Les destinacions són les tradicionals i sempre cercant nous consumi-
dors: el mercat nacional per descomptat, Alemanya, França, Anglate-
rra; però estem presents en tota la resta d'Europa. També en menors
quantitats a EUA, Canadà, Emirats Àrabs, Brasil…

Com a vicepresident de la D.O, cap a on dirigeixen les seues ac-
tuacions? Què els preocupa? Hi ha més unitat en el sector?
Les nostres principals actuacions estan dirigides principalment a la pro-
moció i publicitat tant del producte com de la marca “Persimon”, a ni-
vell nacional i internacional. Al mateix temps, i com a novetat, estem
treballant en l'ampliació geogràfica de la D.O. i la defensa de la MARCA.
Ens preocupa la falta d'unitat del sector quant a la col·laboració en l'es-
forç econòmic d'una part d'aquest en el benefici de tots. També altres

problemes amb els quals ens trobem són la irrupció de noves plagues
com el cotonet, la mosca blanca, etc.

Diuen els estudis que creix el consum, però segueix sent un gran
desconegut?
Per això mateix que és un gran desconegut, creix i ha de créixer. Encara
queden consumidors potencials del nostre producte. És molt impor-
tant que tot el sector contribuïsca a la promoció i que no es perllongue
la situació actual en la qual uns pocs paguem la nostra quota de pro-
moció i uns altres, sense pagar res, s'aprofiten del nostre esforç.

Què és el que més valoren els consumidors?
Cada vegada s'exigeix més qualitat i seguretat alimentària, per açò va-
loren el caqui amb marca “Persimon”, que garanteix aquestes peculia-
ritats.

Hi ha temor a un excés en la superfície conreada o hi ha potencial
de creixement?
Les dades de la Conselleria d'Agricultura reflecteixen que en 2015 hi
havia prop de 15.000 hectàrees plantades de caqui de les quals un
65% estaven en la Ribera del Xúquer. Açò suposa que la superfície en
els últims 10 anys s'ha multiplicat per tres (mitjana 2004-2013 = 4946
Ha). És evident que els bons resultats econòmics estan fent que molts
llauradors es decanten pel caqui, però encara així hi ha potencial de
creixement, no hi ha dubte, però ningú sap fins a quan.

Per descomptat, amb la superfície plantada actualment, en pocs anys
ens situarem en 600 o 700 milions de Kg. És transcendental així que el
sector estiga unit i concentre l'oferta i que no passe com en altres cul-
tius que l'excessiva dispersió de l'oferta ha situat al sector productor en
un clar desavantatge enfront de la resta d'operadors que s'aprofiten de
la feblesa del productor.

Creix l'assegurament?
L'assegurament augmenta conforme augmenta la producció. Encara
que cal destacar que l’assegurança del caqui és una de les més cares
que existeixen i açò fa que no s'assegure tot el que deuria ser aconse-
llable. Des de LA UNIÓ de Llauradors insistim permanentment en la
conveniència de tenir assegurada la collita i per açò els nostres Ser-
veis Tècnics i els Responsables Sindicals d'Assegurances treballen per
millorar les condicions i per descomptat per abaratir els costos ja que
la major extensió del cultiu fa que la concentració del risc siga menor.
Per tant, demanem a Agroseguro que calcule els costos en funció de
la major extensió del cultiu

En quina mesura segueix afectant el veto rus o els últims acords de
la UE amb països tercers?
Encara que s'han aconseguit unes xicotetes ajudes derivades del veto
rus, el que el sector necessita és poder exportar a Rússia pel gran mer-
cat que suposa aquell país (160 milions d'habitants).

Per descomptat, els últims acords de la Unió Europea són nefasts per
a l'agricultura frutícola espanyola, per l'efecte de competència deslleial
que provoquen aquestes importacions a baixos preus i en els mateixos
mesos de les nostres produccions.

Fan una bona aliança els cítrics i el caqui en les estratègies de ven-
des exteriors? Creu en les sinergies de tots dos productes?
Crec que sí, les mateixes destinacions i clients poden adquirir tant cí-
trics com a caquis atès que aquestes dues fruites es produeixen en la
nostra zona.

Quines són les principals reivindicacions del sector?
LA UNIÓ de Llauradors, contínuament i davant totes les administra-
cions (europea, estatal i autonòmica), i agents del sector, està reivindi-

“És molt important que tot el sector contribuïsca a la seua
promoció, estem farts de pagar uns i que es beneficien tots”

ENTREVISTA // Eduard Esparza, responsable sectorial del caqui de LA UNIÓ de Llauradors

Eduard Esparza és el responsable de la sectorial del caqui de LA
UNIÓ de Llauradors i vice-president del Consell Regulador de la

Denominació d’Origen Kaki de la Ribera del Xúquer. Reproduïm pel seu
interés l’entrevista realitzada en el setmanari València Fruits en l’espe-
cial monogràfic d’este sector. / REDACCIÓ
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cant els drets dels llauradors a viure dignament del seu treball. En con-
cret nosaltres creiem que el futur del caqui passa inevitablement per
mantenir i millorar l'actual sistema de concentració de l'oferta que ens
fa ser competitius, per tant entenem que l'actual sistema de protecció
a través de la DO, que ja ha demostrat la seua validesa, és millor que
experiments interprofessionals que han fracassat en altres sectors.
També creiem que s'ha de potenciar la promoció al consum i l'obertura
de nous mercats, no solament a Espanya sinó també en la resta del
món i per açò és molt important anar units sota la marca Persimon.

Però també pensem que deuria haver-hi un major control dels plantons
i de les importacions tant de material vegetal com de caquis, que és on
radiquen les principals amenaces que té el cultiu del caqui com és la
pinyolà i l'entrada de plagues i/o malalties que poden posar en perill el
cultiu del caqui. Necessitem que hi haja una major dotació tant en re-
cursos humans com a econòmics per a la recerca i la inspecció. Tam-
poc podem oblidar-nos, tal com i he dit anteriorment, que el cost de
l’assegurança és el més alt de tots els cultius i que el preu s'ha d'a-
daptar a la nova realitat i extensió del cultiu. 

camp valenciàSECTORS

UVA EMBOLSADA// Se inicia oficialmente la campaña

El corte del primer racimo de la uva embolsada de la DO Vinalopó
se celebró en Aspe

Una representación de LA UNIÓ acudió al corte del primer
racimo de la D.O. Uva Embolsada del Vinalopó celebrado

en la finca UvaRica de Aspe, al que acudieron el presidente de
la Generalitat, Ximo Puig, y el presidente de la Diputación de
Alicante, César Sánchez, entre otras autoridades. / REDACCIÓN

Desde hace 27 años el Consejo Regulador celebra este acto
para iniciar oficialmente la campaña anual de la uva de mesa,
reuniendo a todos los agentes del sector y aprovechando para
explicar a las autoridades públicas que asisten las bondades y
peculiaridades de esta uva única y las necesidades para se-
guir posicionando el producto en los mercados nacionales e
internacionales.

El president de la Generalitat transmitió a los agricultores del
Vinalopó el apoyo de la administración autonómica, coinci-
diendo con el sector en la necesidad de la formación y la pro-
moción de la entrada de los jóvenes en el sector. También habló
de trabajar de forma conjunta y anunció la puesta en marcha de
una nueva campaña de promoción, "La Navidad es valenciana",
para promocionar los productos de la Comunitat relacionados
con estas fechas, como el juguete de Ibi, el turrón de Jijona o
la uva del Vinalopó.

Desde la Diputación de Alicante, César Sánchez, se compro-
metió con los agricultores para "seguir apoyando este sector
productivo con ayudas económicas para la promoción e in-
fraestructuras que traigan el agua tan necesaria".

El Consejo Regulador aprovechó para presentar las acciones
promocionales del producto que llevará a cabo en esta cam-
paña, con una importante inversión en cartelería y folletos in-
formativos, presencia en los puntos de venta, internet y en los
medios de comunicación. Además, el Consejo Regulador sigue
apostando por las campañas de fidelización de clientes con la
convocatoria del concurso "Racimo Dorado" y por la investiga-
ción y el desarrollo, con los estudios, por ejemplo, para conse-
guir la variedad Aledo sin pepitas.

Prevenir robos

La mayoría de poblaciones productoras de uva del Vinalopó
están celebrando ya reuniones preparatorias para la vigilancia
rural en sus respectivos términos municipales, con el objetivo
de prevenir y controlar las acciones delictivas durante la cose-
cha de la uva de mesa embolsada. En ellas participan repre-
sentantes de LA UNIÓ  junto a responsables municipales y de
la policía local, autonómica y de la Guardia Civil. 
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GRANADA// Crecimiento de la DO

La granada mollar de Elche cuenta ya con más de
1.300 hectáreas inscritas en la denominación de origen

El Consejo Regulador de la Denominación de Origen Prote-
gida de la Granada Mollar tenía inscritas ya, a un mes de

comenzar la campaña de recolección, más de 800.000 árboles
y más de 1.300 hectáreas en las tres comarcas amparadas por
la DOP (Baix Vinalopó, Vega Baja y L’Alacantí). / REDACCIÓN

Por lo que respecta al número de productores que se han dado
de alta en el censo del Consejo Regulador, hay 605 inscritos
de los que el 68% son de Elche, seguidos de Albatera con más
del 15%; San Isidro (5,78%); Crevillente (3,14%); y el resto re-
partidos entre los municipios de Dolores, Catral, Callosa de Se-
gura, Orihuela, Santa Pola, Cox, Redován, Almoradí, Los
Montesinos, Rafal y Alicante.

Las inscripciones para formar parte de la Denominación de Ori-
gen Protegida seguirán abiertas incluso durante la temporada de
granadas aunque desde el Consejo Regulador aconsejan que se
registren antes de la misma para que su producción se reconozca
con los máximos niveles de calidad y que en la próxima campaña
ya se pueda vender con el etiquetado que certifica que son gra-
nadas mollar de Elche con Denominación de Origen.

En este sentido, el presidente de la junta rectora provisional,
Francisco Oliva, ha recordado que de la producción de gra-
nada mollar sólo la que sea de categoría primera y extra y esté
inscrita en el Consejo Regulador se podrá comercializar con el
sello de calidad de la DOP.

En cuanto a los inscritos a la Denominación de Origen Protegida,
Oliva ha destacado la cantidad de agricultores que ya se han
adherido al Consejo Regulador y ha animado al resto de pro-
ductores y comercializadores a que se sumen a la DOP y que se
apunten porque se han establecido unas condiciones muy ase-
quibles con el fin de facilitar las inscripciones. “Queremos que
los productores y almacenistas que estén interesados puedan
formar parte de la Denominación de Origen y que se beneficien
de las ventajas que otorga este sello de calidad que, además,
identifica y diferencia nuestras granadas en el mercado”.

A partir de esta campaña, continúa Oliva, “las granadas regis-
tradas en la Denominación de Origen Protegida tendrán un eti-
quetado específico para que el consumidor sepa que las
granadas mollar de Elche son únicas, que su origen está de-
mostrado, protegido y que su calidad está garantizada”.

Para inscribirse, pueden dirigirse a la sede del Consejo Regu-
lador situada en las instalaciones de la oficina comarcal de la
consellería de Agricultura en Elche (OCAPA), situada en la ca-
rretera de Elche a Dolores, kilómetro 1 (de 9:00 a 13:00 horas
de lunes a viernes). Además, también pueden llamar al teléfono
633 111 228, mandar un correo electrónico a granadasel-
che@gmail.com y descargarse toda la información en la pá-
gina web www.granadaselche.com

Principales zonas de cultivo de la DOP Granada Mollar de
Elche

Dentro de los municipios que están amparados por la Deno-
minación de Origen Protegida Granada Mollar de Elche (co-
marcas del Baix Vinalopó, Vega Baja y también L’ Alacantí),
Elche es la principal zona de cultivo que se ha registrado en la
DOP con 745 hectáreas y 478.525 árboles. Le siguen a conti-
nuación Albatera con 166 hectáreas y más de 83.000 árboles;
Crevillente que tiene 131,74 hectáreas y 79.494 árboles; y San
Isidro con más de 115 hectáreas y un total de 67.807 árboles
en la DOP. El resto de municipios son Santa Pola (44,84 hectá-
reas); Dolores (10,65 ha.); Orihuela (16,17 ha.); Torrevieja (8,45
ha.); Almoradí (7,88 ha.); Cox (7,78 ha.); Catral (9,9 ha.); Ca-
llosa de Segura (7,7 ha.); Los Montesinos (4,18 ha.); San Ful-
gencio (0,81 ha.); Alicante (5,46 ha.); y San Juan (7,9 ha). 

LA UNIÓ organiza un concurso para elegir a la granada 
más bonita

Dentro del marco de la fireta del camp d’Elx, LA UNIÓ orga-
nizó por primera vez un curioso concurso: elegir la granada

ideal, la más bonita. La granada ganadora es de Pascual Se-
rrano Pérez y procede de un árbol con cerca de 300 años, culti-
vado en Elche, la principal zona productora de esta fruta en
España, con Denominación de Origen Protegida. / REDACCIÓN

Se premiaba así la mejor imagen exterior de la granada mollar de
Elche con el fin de identificar la granada que mejor define esta
variedad y distinguir sus características exteriores frente a otras

variedades del mercado, tal y como han explicado a esta revista
los organizadores de este concurso.

El jurado ha valorado en especial su color exterior, que oscila del
crema al rojo intenso, con un aspecto que denota que el árbol
está muy bien cuidado.

Además, la pieza presentada al concurso incluía parte de la rama
y unas hojas que le han otorgado más belleza, según aseguró el
presidente de la Junta Rectora provisional de la Denominación
de Origen Protegida, Francisco Oliva. 
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ALMENDRA// La especulación reduce los beneficios

LA UNIÓ de Llauradors denunció un desplome del precio de la
almendra debido a movimientos especulativos

LA UNIÓ de Llauradors lamentó que el precio de la almendra
se desplomara en septiembre y frustrara las buenas pers-

pectivas que los productores tenían depositadas para esta
campaña en las zonas productoras. / REDACCIÓN

El precio de la almendra en grano se situó a lo largo del mes de
agosto ligeramente por encima de los 5 €/kg, lo que supone
en relación al mismo mes de la campaña pasada un descenso
de 3,55 €/kg, es decir, una bajada de la cotización del 42%.

El comportamiento ha sido similar en todas las comunidades au-
tónomas, aunque la repercusión no será la misma. Por ejemplo,
en Aragón el descenso de precio ha sido cercano al 37% pero se
prevé una cosecha superior en un 17% a la de la campaña pa-
sada, por lo que los ingresos se podrán compensar.  Sin em-
bargo, en la Comunitat Valenciana la bajada de precio es del
42% y se prevé un descenso de producción del 27%, de ahí que
los ingresos de los agricultores se verán doblemente afectados.

En las zonas productoras de la Comunitat Valenciana se prevé
una producción de cerca de 4.400 Tm, aunque la grave sequía
que se arrastra ya las últimas cuatro campañas podría reducir
aún más los rendimientos y es posible que la cosecha sea in-
cluso inferior. En el conjunto estatal se prevé una producción
cercana a las 46.000 Tm, lo que supondrá un descenso de
poco más del 12% sobre la campaña pasada.

La situación que se ha originado en España, es decir, descenso
de precio y de producción, es radicalmente distinta a la que se
observa en otros países productores. En Italia el precio de la
almendra en julio había caído un 23% hasta situarse en una
media de 7,68 €/kg, pero se espera un aumento de cosecha
del 100%. En California (Estados Unidos) el precio que reciben
los agricultores ha bajado un 6% pero la cosecha ha aumen-
tado un 8% y se situará en unas 930.000 Tm, por lo que se
puede ver compensada de esta manera la renta de los agri-
cultores.

El responsable de frutos secos de LA UNIÓ, Juan Pastor, cali-
fica esta situación para los productores “como indignante” y se
pregunta si no hay nadie capaz de poner freno a esta especu-
lación y poner un poco de orden en un cultivo que parecía que
esta campaña iba a ser la tabla de salvación en gran parte de
las comarcas de secano del interior.

“Parece que hay una mano negra que se encarga de fulminar
las ilusiones y no quiere que los productores de almendra sal-
gamos de la miseria”, y se pregunta “por qué si España es un
país que necesita importar mucha más almendra de la que
produce, es decir, si existe una demanda que necesita el doble
de la oferta, ¿por qué los precios pueden caer de esta ma-
nera?”, apunta el responsable del sector de frutos secos de
LA UNIÓ. 
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CUNÍCOLA// Ayudas a las explotaciones

La Generalitat subvenciona con 450.000 euros a los cunicultores
atendiendo las demandas de LA UNIÓ

La Conselleria de Agricultura destinará en 2016 un total de
450.000 euros a ayudas a las explotaciones dedicadas a la

cunicultura en la Comunitat Valenciana, con la finalidad de con-
seguir el mantenimiento de su actividad. Estas ayudas habían
sido reclamadas por LA UNIÓ de Llauradors i Ramaders, quien
agradece la receptividad de la Generalitat Valenciana a sus pe-
ticiones. / REDACCIÓN

Las subvenciones se acogen al régimen de mínimis y son com-
patibles con otras ayudas que tengan la misma finalidad pro-
cedentes de otra Administración o entidad.

La orden de bases y la convocatoria aportaba información de
tipo administrativo sobre los beneficiarios, los requisitos, las so-
licitudes, las obligaciones y los tipos de subvenciones, y esta-
blece unos criterios de prioridad a la hora de la adjudicación,
como el de considerar con carácter preferente las explotacio-
nes que dispongan de más de 200 conejas reproductoras.

El resultado de los estudios técnicos y de los datos aportados
por las organizaciones del sector cunícola, como es el caso de
LA UNIÓ de Llauradors i Ramaders, lleva a la conclusión de
que este sector ganadero se enfrenta a una crisis muy grave
con un importantes consecuencias y por ello se han concedido
estas ayudas.

Se trata de una línea de subvenciones para el apoyo a los cu-
nicultores profesionales, lo que contribuirá a evitar la desapari-
ción definitiva de una actividad económica que es básica de
las zonas rurales. Al mismo tiempo, la continuidad del sector
va a permitir a los consumidores disponer de alimentos produ-
cidos en la Comunitat Valenciana con las mayores garantías de
calidad y seguridad.

De esta medida de apoyo al sector cunícola se van a poder be-
neficiar un total de 142 explotaciones en toda la Comunitat Va-
lenciana, con un censo de aproximadamente 102.000 conejas
reproductoras. 

Balance del año apícola y demandas de futuro

LA UNIÓ ha realizado un año más el reparto por todas las
comarcas del medicamento contra la varroosis. Más de

2.300 kilómetros recorridos desde el pasado día 4 al 29 de
septiembre en los que hemos visitado doce oficinas de LA
UNIÓ y hemos podido conversar con los apicultores sobre
el balance del año apícola, cómo ha ido la producción de
miel, en qué estado se encuentra la sanidad de sus colme-
nas o sobre los problemas de la actividad profesional.

Una apreciación generalizada tras las visitas realizadas es
que las moléculas químicas utilizadas hasta ahora para ata-
car la varroa  no han resultado eficaces. Posiblemente hayan
aparecido resistencias a las mismas debido al uso masivo y
continuado del mismo medicamento año tras año y nos
vemos obligados a efectuar un cambio en los tratamientos
anuales, alternancia que se viene recomendando desde
hace años por los expertos.

Las bajas continúan anualmente en progreso y la mortan-
dad ronda el 30% debido a la ineficacia de los tratamientos
aplicados. A todo ello tenemos que sumar la falta de ali-
mento para nuestras abejas en el campo como consecuen-
cia de la persistencia de dos años de sequía. Ni romero, ni
tomillo y algo de azahar. Una producción mermada un 40%
menor a la campaña de 2015.

La trashumancia también suma problemas. Hay comunida-
des autónomas que aplican reglamentaciones excesivas y
ayuntamientos que fijan normas y tasas de asentamiento a
las colmenas trashumantes (este año ya se ha producido la
mortandad de colmenares completos como causa de en-
frentamientos entre apicultores locales y foráneos). Con esta

bajada de producción los precios no han sido los espera-
dos. El sector comercializador está abastecido por el mer-
cado internacional y ha movido poca demanda. Los precios
no han sido estables y se han situado a la baja.

Desde LA UNIÓ demandamos que se investiguen nuevas
moléculas activas, tanto químicas como orgánicas, ante la
prácticamente nula eficacia de las sustancias permitidas
para su uso contra la varroosis. Los controles fronterizos
sobre las importaciones de material vivo, sobre todo reinas,
deben aumentarse. La aparición de nuevos invasores de la
colmena como el pequeño escarabajo nos preocupa, al
igual que las nuevas patologías emergentes. Y también pe-
dimos controles sobre la miel importada, que son cada vez
más necesarios. Estas mieles deben cumplir con las mis-
mas normas de calidad y producción que se nos exigen a
los apicultores valencianos y europeos. No podemos olvi-
darnos del etiquetado de la miel envasada. Debe ser claro y
sin posibilidad de engaño al consumidor. La procedencia de
la miel, su país de origen, debe estar indicada claramente
en la etiqueta.

La unificación de la normativa sobre asentamientos apícolas
a nivel nacional se hace cada día más necesaria, sobre todo
para apicultores trashumantes, como lo son la gran mayoría
de los profesionales valencianos y en general para un mejor
funcionamiento del sector. 

Carlos Muñoz, responsable Sector Apícola LA UNIÓ y
Anna Gomar, Veterinaria-Técnica sectores ganaderos. 
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LA UNIÓ de Llauradors i Ramaders de la Vall d’Albaida va
celebrar el seu 40 aniversari en un emotiu acte a Quatre-

tonda amb la participació de quasi 300 persones. / REDACCIÓ

La comarca de la Vall d’Albaida enceta així els actes comme-
moratius de celebració del 40 aniversari d’esta organització pro-
fessional agrària, que es va constituir un 12 de novembre de
1976 en un acte massiu amb llauradors i ramaders de tota la
geografia valenciana en Bonrepòs i Mirambell (l’Horta Nord).
Precisament en eixe mateix lloc està previst fer un acte com-
memoratiu d’àmbit autonòmic el pròxim 19 de novembre.

L’acte de la Vall d’Albaida va comptar amb la presència de
nombrosos afiliats de tots els pobles de la Vall d’Albaida, pre-
sidents de cooperatives, alcaldes i molts altres ciutadans i re-
presentants d’altres entitats que no es van voler perdre l’acte i
van omplir de gom a gom el saló d’actes del Centre Social.

L’esdeveniment va ser conduït per la responsable tècnica de
LA UNIÓ a la comarca, Esther Bañuls, que va narrar la història
de LA UNIÓ en estos 40 anys amb fotografies i vídeos; enmig
de les intervencions d’històrics que van participar del naixement
i persones que estan ara al capdavant de l’organització pro-
fessional agrària del nostre territori.

La benvinguda va estar a càrrec de l’alcalde amfitrió, Enric Be-
navent. A continuació van intervenir tres persones que van par-
ticipar de forma destacada en la creació del sindicat ja fa
quaranta anys: Celestino Boluda d’Otos, fundador de LA UNIÓ
a la comarca; Joan Ramón Peris, que va ser el primer secretari
general de LA UNIÓ; i José Domingo Canet, de Llutxent, que
fou el primer secretari comarcal de la Vall d’Albaida. 

Després va ser el torn de Miquel Oltra, qui ha format part de l’e-
xecutiva autonòmica de LA UNIÓ durant quasi vint-i-cinc anys
i va ocupar entre altres el càrrec de vice-secretari general.
També va intervenir l’actual secretari comarcal, Paco Benavent
Pelufo, moment en el qual se li va retre homenatge a un altre
històric de la comarca: Ricardo Català, de Llutxent.

Van tancar l’acte de cloenda les intervencions del secretari ge-
neral de LA UNIÓ, Ramón Mampel, i del secretari autonòmic
d’Agricultura, Francisco Rodríguez Mulero; i posteriorment un vi
d’honor amb productes de la zona per a tots els assistents. 
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LA UNIÓ de la Vall d’Albaida va celebrar el seu 40 aniversari en
un emotiu acte a Quatretonda

Sumari

• LA UNIÓ Y LA DIPUTACIÓN DE ALICANTE
PRESENTAN EN MUTXAMEL EL PROYECTO
ECOLINA EN LAS AULAS

• EL PROYECTO FERTILIFE UTILIZARÁ AGUA
PARA CAPTURAR EL CO2 PRODUCIDO POR
LA INDUSTRIA Y REUTILIZARLO EN RIEGO DE
CÍTRICOS
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Recursos Hidráulicos y Bombeos, S. L.
Pol. Ind. "El Oliveral"
Carrer Pedrapiquers, nave 2
46190 Ribarroja del Turia
VALENCIA
Tel. 96 166 54 13 

www.recursoshidraulicos.com



LA UNIÓ de Llauradors y la Diputación de Alicante presenta-
ron en la localidad de Mutxamel (CEIP El Salvador) el pro-

yecto “Ecolina en las aulas”, a través del cual se realizarán
talleres de introducción a la agricultura ecológica. El proyecto
se incluye dentro del convenio de colaboración firmado por
ambas entidades basado en el fomento de los alimentos eco-
lógicos y de proximidad. / REDACCIÓN

Desde octubre y hasta primeros de noviembre se realizarán un
total de 11 talleres en colegios públicos de todas las comarcas
de la provincia para alumnos de primaria (Elche, Mutxamel, To-
rrevieja, Alcoi, la Canyada de Biar, Calp, La Nucia, Novelda,
Crevillent, Benilloba y Alacant).

El objetivo del proyecto “Ecolina en las aulas” es dar a conocer
a los escolares alicantinos los productos ecológicos de proxi-

midad y temporada y las variedades autóctonas para que se
den cuenta de los beneficios para el medio ambiente, la eco-
nomía local y para la salud. Todo ello se hace a través de una
serie de actividades que cuentan, entre otras cosas, con un
cuento “Ecolina en las aulas” y un calendario de productos de
temporada. 

camp valenciàAL DIA

LA UNIÓ y la Diputación de Alicante presentan en Mutxamel el
proyecto Ecolina en las aulas

El grupo de trabajo que está desarrollando el proyecto
LIFE europeo FERTILIFE: Agricultural carbonic fertilization

with ceramic industry GHG emissions, donde participa LA
UNIÓ, se reunió recientemente en el Instituto de Tecnología
Cerámica (ITC) a fin de coordinar los avances que van reali-
zando cada uno de los miembros del equipo de investiga-
ción de FERTILIFE. / REDACCIÓN

El objetivo es desarrollar un sistema para capturar con agua
el CO2 de una instalación industrial cerámica y posterior-
mente utilizar el agua carbonatada resultante para regar una
plantación de cítricos.

Este proyecto está coordinado por la firma Sistemas Ener-
géticos S.L., y cuenta con la participación de Euroatomizado
S.A., LA UNIÓ de Llauradors i Ramaders, ASCER y el ITC.

Durante los primeros meses del proyecto y en una parcela
de cítricos de Onda seleccionada previamente, se ha insta-

Un proyecto de:

lado el cabezal de riego apropiado para realizar las pruebas 
previstas durante el proyecto.

El agua utilizada para capturar el CO2 se va a utilizar para
regar la parcela piloto de cítricos, con el objetivo de demos-
trar la viabilidad del uso de agua carbonatada para riego
como sumidero de CO2 industrial, como facilitadora de la
absorción de nutrientes por parte de los árboles y como re-
ductora del uso de quelatos. Además, se van a monitorizar
también la respiración edáfica del suelo, el contenido en nu-
trientes de las hojas o el calibre de la fruta, para valorar sus
efectos positivos.

Actualmente se está trabajando en el diseño del sistema pi-
loto de captura de CO2 más idóneo para ser instalado en la
planta de emisión, que será construido en los próximos
meses.

FERTILIFE se inició en octubre de 2015 y se desarrollará
hasta diciembre del año 2018. Se trata de un proyecto res-
paldado y co-financiado por la Comisión Europea a través
del Programa Europeo LIFE Mitigación del Cambio Climá-
tico, con referencia LIFE14 CCM/ES/000311. 

El proyecto Fertilife utilizará agua para capturar el CO2 
producido por la industria y reutilizarlo en riego de cítricos
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LA UNIÓ amb els sectors, amb el territori

Entrega medalla de plata del Bimilenario de Elche a LA UNIÓ de
Llauradors con motivo del 9 de octubre por su defensa de los agri-
cultores y ganaderos de la zona.

Vicent Sanz, associat de LA
UNIÓ del Camp de Mirra, ha
obtingut el premi premi Eco-
eLabora 2016 que atorga la
Societat Espanyola d'Agricul-
tura Ecològica (SEAE). Ha
rebut el guardó en la modali-
tat de difusió del coneixe-
ment i innovació en
elaboració ecològica, per la
seua trajectòria i originalitat
en el desenvolupament d'olis
ecològics de qualitat amb
plantes i fruits de la serra ala-
cantina de Mariola.

LA UNIÓ se suma a les reivindicacions de la societat valenciana
sobre la necessitat d’un finançament més just. Acte al Palau de la
Generalitat.

Xarrada-col·loqui amb l’eurodiputat de Compromís, Jordi Sebastià,
a Bétera per a parlar sobretot de l’acord de Sud-àfrica i altres as-
sumptes de l’actualitat agrària.

Jornada sobre árboles monumentales organizada por Ecolo-
gistas en Acción en Villar del Arzobispo, con la participación de
LA UNIÓ y su defensa de los olivos milenarios.

LA UNIÓ va participar activament en les jornades de l'Institut d'e-
conomia i empresa Ignasi Villalonga sobre el sector agroalimentari
a l'Euram celebrades a València, Barcelona i Palma de Mallorca.

Homenatge a la dona llauradora en la localitat de Bétera.

Jornada sobre les
ITEAF’S a Vilamarxant.
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Visita a la Sociedad Civil de Regantes y Alumbramiento San Vi-
cente Ferrer de Morredondo en Torrent y su experiencia intere-
sante con las placas solares que ahorran el precio de agua
para riego de los agricultores.

Estand de LA UNIÓ a la fira agrícola de Meliana.

LA UNIÓ va participar en la fira agrícola de Bétera i també va
realitzar una xarrada informativa sobre cítrics.

LA UNIÓ, presente una edición más en la Fireta del Camp
de Elx que está plenamente consolidada y va a más.

Un any més LA
UNIÓ va estar
present en la Fira
de Morella, una
clàssica del ca-
lendari firal de la
nostra terra.

La fira Els Colors de la Terra es va celebrar per pri-
mera vegada a Callosa d’En Sarrià amb la partici-
pación i col·laboració activa de LA UNIÓ.

Imatge de 
l’estand de LA
UNIÓ en la LXV
Fira ramadera 

i de maquinària
agrícola de Nules



El proyecto H3O de Pulverizadores Fede hace historia en EIMA
Internacional 2016

Los premios Innovación Técnica y Medio Ambiente recibi-
dos en EIMA Internacional 2016, unidos al galardón No-

vedad Técnica Sobresaliente de FIMA 2016, convierten al
H3O en el atomizador para protección de cultivos frutales
más premiado de la historia. 

El atomizador H3O de la empresa valenciana de equipa-
miento agrícola Pulverizadores Fede ha recibido los premios
de Innovación Técnica y de Medio Ambiente en EIMA Inter-
nacional 2016, una de las ferias de maquinaria agrícola más
importantes del mundo. Con estos reconocimientos, el H3O
se convierte en el atomizador para protección de cultivos fru-
tales más galardonado de la historia, puesto que ya recibió
el máximo reconocimiento, Novedad Técnica Sobresaliente,
en FIMA 2016, feria referente a nivel mundial en cultivos me-
diterráneos.

Estos reconocimientos dan visibilidad a la revolución que re-
presenta el atomizador H3O para la agricultura, ya que es-
tamos ante el primer atomizador pro-activo del mercado. La
pulverización es una de las labores agrícolas más importan-
tes ya que de ella depende directamente la calidad de la co-
secha. Con el actual estado de la técnica, aproximadamente
el 80% del fracaso en un tratamiento es consecuencia del
uso incorrecto del equipo de protección de cultivos, tradu-
ciéndose esto en un aumento de costes para el agricultor

por verse obligado a repetir el tratamiento, o en pérdidas por
no poder vender la producción posteriormente debido a la
calidad deficiente de la cosecha. El atomizador H3O ofrece
solución a esta problemática ya que el equipo lanza de
forma automática los avisos para que el operario sepa si los
procesos críticos de la pulverización son correctos para un
tratamiento óptimo. 

Estas innovaciones del atomizador H3O, destinado espe-
cialmente al tratamiento de cítricos, viña y olivos, suponen un
incremento de la eficiencia y la optimización del trabajo en el
campo, el ahorro para el agricultor, el respeto al medio am-
biente y la mejora de la seguridad agroalimentaria. El ato-
mizador H3O permite una reducción de hasta un 25% en los
costes en productos fitosanitarios, y un ahorro de hasta 4 li-
tros/hora de combustible. Esto es posible porque el atomi-
zador es capaz de adaptar el volumen de aire y la dosis de
producto fitosanitario en función de las condiciones am-
bientales y la densidad vegetal, reduciendo así considera-
blemente la deriva, es decir, la cantidad de producto
fitosanitario que se desperdicia emitido al medio ambiente.
Por tanto, esto se traduce en un importante ahorro para los
agricultores así como en beneficios para medio ambiente y
para los consumidores, ya que esta reducción en la utiliza-
ción de producto fitosanitario permite mejorar los estándares
de la seguridad agroalimentaria. 

camp valenciàNOTICIAS DE EMPRESA

Luz verde para la marca 
“Naranja de Valencia”

La citricultura valenciana está de enhorabuena, ha nacido ofi-
cialmente la marca Naranja de Valencia. Es un proyecto li-

derado por la IGP Cítricos Valencianos junto con la “Asociación
para la promoción de la marca colectiva Naranja de Valencia”
y que tiene como objetivo la promoción de las Naranjas y Man-
darinas cultivadas y procesadas en la Comunidad Valenciana,
amparadas bajo la Indicación Geográfica Protegida “Cítricos
Valencianos”.

Según explica José Barres Gabarda, Presidente de IGP “Cítri-
cos Valencianos”, “Naranja de Valencia y Mandarina de Valen-
cia son las marcas creadas por la IGP Cítricos Valencianos con
el objetivo de impulsar el reconocimiento como marca de los cí-
tricos valencianos amparados bajo nuestra figura de calidad”.
IGP Cítricos Valencianos cede a la “Asociación para la promo-
ción de la marca colectiva Naranja de Valencia” el uso de las
marcas “Naranja de Valencia”, “Mandarina de Valencia”, “Va-
lencia Orange” y “Valencia Clementine”. Únicamente habrá un
canal de comercialización, Original Valencia S.L. es la única
empresa autorizada por la Asociación para la comercialización
de dichas marcas”, explica Barres Gabarda. Además, el Presi-
dente de “Naranja de Valencia”, Abel Alarcón, declara que “La
Asociación está compuesta por la IGP Cítricos Valencianos y
por tres empresas inscritas en el registro de la IGP: Agrios Se-
lectos S.L., Germans Fuster S.L. y Tresfrut S.L.”.

Además, Alarcón apunta que “las empresas que componen
nuestra Asociación se definen por una larga experiencia de
comercialización de cítricos. Nuestro compromiso con la ca-
lidad y el servicio, nos ha llevado a trabajar con las principa-
les empresas de distribución tanto en España como en el
extranjero”. 

Eurochem Agro Iberia 
presenta Nitrofoska® solub

Eurochem Agro Iberia amplía su cartera de productos con el
lanzamiento de la nueva gama de abonos para riego locali-

zado. Nitrofoska® solub es una gama completa de fertilizantes
cristalinos totalmente solubles en agua, diseñada para ofrecer
una solución integral en fertirrigación, sin necesidad de mez-
clar diferentes fertilizantes. Las seis fórmulas de Nitrofoska®
solub incluyen macro y micronutrientes (quelatados  por EDTA
y EDDHA), magnesio, boro y azufre fácilmente asimilable y
están libres de urea y cloruros, lo que contribuye a una eficiente
absorción y aprovechamiento de nutrientes.

Con fórmulas adaptadas a cada fase de desarrollo de los cul-
tivos (fórmulas de enraizamiento, inicio de desarrollo, estimu-
lación del crecimiento, engorde y maduración, etc.),
Nitrofoska® solub permite un completo y equilibrado desarro-
llo de frutales, hortalizas, cítricos y otros cultivos intensivos.”
Principales ventajas de Nitrofoska® solub:
•Rápida y total disolución en agua.
•Nitrógeno exclusivamente en forma nítrica y amoniacal.
•Suministro equilibrado y completo de nutrientes, con fórmulas
adaptadas a cada fase de desarrollo de los cultivos (fórmulas
de enraizamiento, inicio de desarrollo, estimulación del creci-
miento, engorde y maduración, etc.).
•Materias primas de calidad: no contienen ni cloro ni urea
(forma de nitrógeno poco eficiente en fertirrigación), elementos
nocivos para los cultivos.
•Con microelementosquelatados (EDTA), magnesio, boro y
azufre fácilmente asimilables.
•La fórmula Nitrofoska® solub 12+5+30 lleva el hierro (Fe)
quelatado con EDDHA
•Carácter ácido que previene obturaciones en el sistema de
riego y favorece la asimilación de nutrientes. 
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Hasta un 227% más caro puede rondar la prima de una en-
tidad financiera a una aseguradora, según datos de la con-

sultora Global Actuarial. / REDACCIÓN

Las entidades financieras, que sufren la caída de los tipos de
interés en los últimos años, han puesto todos sus sentidos en
productos que generen ingresos rápidamente, especialmente
en los seguros.

En el caso de las pólizas de vida, las entidades bancarias las
incluyen como fórmulas para que su cliente pueda contratar
préstamos hipotecarios o concesión de préstamos personales
a unos intereses diferenciados, en el que el diferencial viene
vinculado a la contratación del seguro o no.

Pero mucho cuidado con esa estrategia utilizada por los ban-
cos, pues se puede dar el caso de que la rebaja en el diferen-
cial del tipo de interés, pueda ser menor que el diferencial de
prima que pueda tener el seguro contratado en una u otra en-
tidad aseguradora.

Desde el departamento de LA UNIÓ de Llauradors i Ramaders
podemos ofrecerle seguros de Vida en las mejores compañías
del mercado. Pídanos asesoramiento, traiga su seguro del
banco y analizaremos las opciones más beneficiosas para
usted. 

camp valenciàAL DIA

La póliza de vida es más cara en el banco que en la 
aseguradora. Asegure con LA UNIÓ



QUÉ EQUIPOS ESTÁN OBLIGADOS: Todos los equipos 
de aplicación de plaguicidas de más de 100 litros están 

Maquinaria Agrícola) y a pasar una ITEAF (INSPECCIONES 
TÉCNICAS DE EQUIPOS DE APLICACIÓN DE FITOSANITA-

-
vos están exentos de pasarla los primeros 5 años

HASTA CUANDO TIENEN DE PLAZO PARA PASAR LA 
ITEAF: Hasta el 26 de noviembre de 2016

LA UNIÓ le facilita el cumplimento de la obligatoriedad de 

consecuencias son posibles denuncias y multas por parte 
-

Para resolver el cumplimento de este requisito comunita-

ITEAF homologada y externa para evitar los posibles casos 
de incompatibilidad que desde el MAGRAMA se están es-
tudiando si una entidad o empresa realiza la ITEAF a sus 

PRECIOS ESPECIALES PARA 
AFILIADOS/AS DE LA UNIÓ

Servicio Asesoramiento de Explotaciones 
Entidad Asesora CV001
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Seguros para explotaciones de uva de vino, una herramienta de
trabajo para el agricultor

España es uno de los principales productores mundiales de
uva de vino, un sector de gran relevancia económica, social

y cultural en nuestro país. La vid ocupa el tercer puesto en ex-
tensión de terreno cultivado, en relación con otros cultivos típi-
cos en España, situándose por detrás de los cereales y del
olivar.

Esta situación queda también reflejada en las cifras de seguro
agrario. Así, en las últimas dos cosechas, el seguro para uva de
vino ha sido el segundo que más se ha contratado, tanto en
número de pólizas, como en superficie asegurada, tan solo por
debajo de cultivos herbáceos.

En total, para la cosecha 2016, se firmaron cerca de 26.600 pó-
lizas que daban cobertura a casi 386.600 hectáreas de cultivo
y a 2,63 millones de toneladas de uva de vino. Por comunidad
autónoma, Castilla-La Mancha es la que más contrata este se-
guro, con cerca de 13.000 pólizas, casi 210.000 hectáreas ase-
guradas y 1,46 millones de toneladas.

También destacan otras comunidades autónomas, entre las
que se encuentra Castilla y León, que para la cosecha 2016 re-
gistró cerca de 1.900 pólizas de seguro de uva de vino, que
daban cobertura a más de 22.140 hectáreas de cultivo y a una
producción de uva de vino de casi 132.300 toneladas. 

Del lado de los siniestros, durante los últimos años las condi-
ciones climáticas de nuestro país están destacando por su gran
variabilidad e intensidad. En 2016, hasta el momento, son más
de 44.631 las hectáreas de uva de vino  afectadas por los dis-
tintos fenómenos meteorológicos ocurridos. 

El pedrisco, como en años anteriores, continúa siendo el riesgo
que más daño causa en las explotaciones de uva de vino, re-
gistrando en esta ocasión casi 18.000 hectáreas afectadas. Le
siguen los riesgos de helada y sequía, con superficies de más
de 9.500 hectáreas de cultivo dañadas respectivamente. Entre
los tres riesgos acumulan más del 83% del total de las hectá-
reas con siniestro. 

En total, la previsión de indemnización para los viticultores que
en 2015 aseguraron la cosecha 2016, asciende, hasta el mo-
mento, a más de 14 millones de euros. 

Este tipo de situaciones, tan adversas para las producciones
agrarias, ponen de manifiesto la conveniencia para los agricul-
tores de contar con un seguro para Explotaciones de Uva de
vino, cuyo periodo de contratación inicia el 1 de octubre. Ade-
más, para esta campaña se incluye como novedad un 5% de
bonificación para nuevos asegurados o para quienes hayan
dejado de suscribirlo los tres últimos años.

Este seguro cuenta con un seguro base, con cobertura para
todos los riesgos a nivel de explotación, al que se pueden ir
sumando garantías adicionales con las que el viticultor puede
adaptar el seguro a sus necesidades de coste y cobertura. Las
distintas opciones de aseguramiento se reparten en dos gru-
pos: Seguro de Otoño y Seguro de Primavera. 

SEGURO DE OTOÑO: 

Seguro Base: Cubre los riesgos de pedrisco, riesgos ex-
cepcionales, helada, marchitez fisiológica y resto de ad-
versidades climáticas, por explotación.

Módulo 2A: Seguro Base + Garantía Adicional 1.
Cuenta con las mismas garantías que el Seguro Base e
incluye el riesgo de pedrisco a nivel de parcela. 

Módulo 2B: Seguro Base + Garantías Adicionales 1, 2
y 4. Cuenta con las mismas garantías que el módulo 2A
y además: 
- Para los riesgos excepcionales se puede elegir el cál-
culo de la indemnización por explotación o por parcela.
- Para resto de adversidades climáticas se permite es-
coger un garantizado del 50, 70 u 80% (*).
- En la garantía a la plantación el cálculo de la indem-
nización es a nivel de parcela.

Módulo 3: Seguro Base + Garantías Adicionales 1, 2,
3 y 4. Cuenta con las mismas garantías que el módulo
2B y además: 
- Para los riesgos excepcionales, y helada y marchitez
fisiológica el cálculo de la indemnización es a nivel de
parcela.

(*) Elegible para asegurados que tengan asignado para el garantizado del
70% un nivel de riesgo menor o igual a 2, según figura en base de datos
para cada uno de los productores.

SEGURO DE PRIMAVERA: 
Cubre los riesgos de pedrisco y riesgos excepcionales
por parcela y permite escoger los riesgos de helada y
marchitez fisiológica por explotación o por parcela.
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Cultiu, venda i distribució de fruites 
i verdures ecològiques i productes de 
proximitat




